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Pet proizvodnih 
rekordov v HVŽ 
Mesec oktober je bil za E E hladno valjamo in žičarno eden 
najuspešnejših proizvodnih mesecev v vsem obdobju obstoja 
hladne valjarne — žičarne. Pet oddelkov E E je doseglo re-
kordno proizvodnjo To so: hladna valjarna, lužilmca, po-
clnkovalnica, žarilnica in odprema V žicami in pat en tirnici 
pa so dosegli najboljše letošnje proizvodne rezultate. 

V nedeljo, 15. novembra 
s pričetkom ob 8.30 bo v 
dvorani delavskega doma 
pri Jelenu konferenca 
ZMS železarne. Na letni 
konferenci ZMS naše že
lezarne bodo zbrani dele
gati pregledali svoje delo, 
sprejeli nekatere sklepe 
za nadaljnje delo: 

Če pogledamo vsebino 
poročila, lahko razbere
mo, da je v naših aktivih 
vse premalo mladincev, k i 
se res zavedajo, kakšno 
vlogo mora mladinska or
ganizacija in vsak mladi
nec odigrati v današnjem 
socialističnem družbenem 
razvoju. Zato preveliko 
breme pade prav na tiste, 
ki so aktivni in sčasoma 
niso več' kos nalogam ter 
se počasi izgubljajo. Prav 
to je tudi vzrok, da je 
vedno m^nj mladincev 
vključenih v organe de
lavskega samoupravljanja 
in se raje vključujejo v 
društva in športne de
javnosti, kar se odraža 
tudi v delu — aktivnosti 
teh zvrsti. 

V nadaljevanju poroči
lo obravnava, da je T K 

ZMS v letošnji mandatni 
dobi upošteval namreč 
tiste težnje mladih, k i 
omogočajo neovirano de
javnost v sodelovanju pri 
reševanju problemov, ka
teri' j ih najbolj zanimajo 
in na katere so sposobni 
reagirati. S tem smo na
pravili korak naprej, da 
bi mladi ljudje spoznali, 
da je sodobna in visoko 
produktivna proizvodnja 
in princip delitve vsako
mur po delu edina obli
ka objektivne krepitve 
socializma in socialistič
nih humanih odnosov. 

Poročilo obravnava tudi 
delo samega komiteja in 
komisij. Društvena komi
sija pr i T K ZMS si je v 
svoji dejavnosti prizadeva-

4a predvsem, da bi mladi 
postali gonilna sila v 
družbeno-kulturnem živ
ljenju nas mladih, k i ži
vimo v okviru strojev in 
številk in se pr i tem pri
zadevali, da bi svojo de
javnost usmerili na mla
dino, ki ni vključena v 
našo delovno organizaci
jo. Predvsem smo želeli, 
da bi naj mlad človek v 

prostem času razvijal 
dejavnosti, k i bi prispe
vale k razvoju njegove 
osebnosti, da bi se pr i 
tem sam s svojimi ustvar
jalnimi močmi in nagnje
nji usmerjal na tista po
dročja svobodnih dejav
nosti, pri katerih bi osvo
bajal in osveščal le sebe. 

V poročilu je dobršen 
del vsebine posvečen tudi 
problemom K M P . Letos je 
bil centralni klub razde
ljen na štiri osnovne 
grupe K M P , ki so sei 
ukvarjale z notranjimi 
problemi. Med letom so 
na raznih diskusijskih 
večerih ta posvetovanjih 
seznanjali mlade ljudi s 
perspektivami železarne, 
z novo delitvijo osebnega 
dohodka in problemi vseh. 
Prav taiko je imel KMP 
razgovore s tehničnim 
vodstvom žeUzarne. 

Probleme, katere je po
ročilo nakazalo, k i so in. 
ki obstajajo v naši žele
zarni, pa bo morala prav 
raziskati in osvetliti ne
deljska konferenca. 

-on-

10. seja U O 

Čeprav Bemag stroj skoraj ves mesec ni obratoval so 
hladni valjam i dosegli rekordno proizvodnjo 

ščanja valjčnega stroja Sie-
mag, ker je b i l asortiment za 
ta stroj v glavnem v širokih 
in zelo širokih trakovih. Ta
ko je ta stroj izvaljal 65 od
stotkov vse gotove proizvod
nje hladne valjarne, to' je 
okrog 1400 ton hladno valja
nih trakov. Pr i tem pa veliki 
Demag valjčni stroj praktič
no ves mesec ni obratoval, 
ker je ves asortiman širokih 
in zelo širokih trakov, za kar 
je predviden tudi veliki De
mag, izvaljal samo Siemag 
stroj. • -

Za povišanje proizvodnje 
hladno valjanih trakov je 
praktično rešitev v lužilnici,-
ki v sedanji izvedbi ne more 
zagotoviti toliko luženih tra-
cov, kolikor lahko valjčni, 
•troji izvaljajo in v poveča-. 

va in bo montaža teh peči že 
do konca leta pri kraju. 

V l/uižilnici je bilo 8.130 ton 
toplo valjane žice i n trakov, 
kar je dalo tudi osnovo za 
rekordno proizvodnjo hlad
ne valjarne. Ta u&peh je bi l 
dosežen zaradi prizadevnosti 
vseh delavcev v lužitaica, kar 

(nadaljevanje na 3.strani) 

V sredo, 11.11.1964 je imel 
upravni odbor 10. redno sejo, 
na kateri so razpravljali 
predvsem o proizvodnji v 
preteklem mesecu, potrdili 
operativni načrt za novem
ber in govorili o metodi dela 
upravnega odbora in končno 
kot vedno reševali tekoča 
vprašanja in razne prošnje. 

Glede proizvodnje v pre
teklem mesecu so člani UO 
ugotovili, da je bfla dobra, 
da so nekatere delovne enote 
dosegle celo rekordne proiz
vodnje in da smo v celoti 
dosegli prav v preteklem me
secu doslej največjo meseč
no realizacijo. Tudi prvi re
zultati analize zvišanja ali 
znižanja materialnih stro
škov kažejo lep uspeh, saj 
ima železarna v celoti pre
cejšnje znižanje. 

Operativni načrt za novem
ber je nekaj manjši v odno
su na prejšnja, ker imamo 
v novembru kar tri državne 
praznike in le 30 dni. Teh
nični direktor je obvestil 
upravni odbor, da so v mar-
tin ar ni sklenili, da bodo 
kljub temu poskusili delati 
čim več tudi v praznikih. 

samo da bi čimbolj zmanj
šali zaostanek do konca leta. 

O metodi dela upravnega 
odbora so člani razpravljali 
predvsem zato, ker zadnja 
seja delavskega sveta ni bila 
dovolj pripravljena in so 
bila na sejo predložena vpra
šanja, ki niso bila ali dovolj 
zrela za razpravo in odobri
tev ali j>a so jih premalo 
proučili in o njih razpravlja
li. Vzrokov za takšno nepri
pravljeno sejo je več m so 
jih člani ugotavljali ter sfcle-

nili, da v bodoče na delav
skem svetu ne bodo več po
ročale komisije, temveč upra
va, medtem ko bodo - komi« 
sije poročilom uprave dale 
svoje mnenje oziroma pred
lagale rešitev- O vseh vpra
šanjih, ki jih bo obravnaval 
delavski svet, mora prej raz
pravljati upravni odbor, ki 
bo odločil, ali se vprašanja 
lahko predloži delavskemu 
svetu, ali ga je treba še ob-> 
delati in razjasniti. Da bo 
upravni odbor kos tem nalo
gam, so sklenili, da bodo 
odslej seje vedno vsako sre
do ob 10. uri, zato da bo ta
krat, ko bo seja, na razpola
go tudi vsa uprava podjetja. 

Kolektiv elektropeči pred 
velikimi nalogami 
Delavski,svet elektropeči je imel 6. novembra redno sejo, 
na kateri so člani razpravljali med drugim tudi o nalogah, 
ki so pred kolektivom elektropeči. 

V petek, 6. novembra je kolektiv 
hladne valjarne izpolnil letošnji pro-
izvodni plan, ki je predvideval 20.000 
ton hladno valjanih trakov. K temu 
uspehu vsem sodelavcem hladne va-
ljarne iskreno čestitamo! 

Znano je, da je v montaži 
nova moderna 60-tonska elek
trična peč. Z ozirom na večji 
obseg proizvodnje, ki se bo 
povečala od sedanjih 42 ton 
na približno 230 dnevno, bo
mo morali povečati tudi šte
vilo delovnih mest. To pove
čanje bo potrebno predvsem 
pri pripravi vložka, v livni 
jami in pri vzdrževalcih. Tre
nutno obsega normativ elek
tropeči, brez obdelo žarnice 
blokov, 67 delovnih mest. 
Novi predlog normativa pred
videva za sedanjo 8-tonsko 
peč in novo 60-tonsko peč 
skupno 114 delavcev v in 
uslužbencev. Z ozirom nato 
je delavski svet imenoval ko

misijo štirih članov, ki bo 
izbrala po tem predlogu po
treben strokovni kader. 

Prisotni člani delavskega 
sveta so se zanimali tudi za 
garderobne prostore. Brez 
dvoma jih bo treba urediti 
pri novi peči, ker so sedanji 
toliko oddaljeni, da bi bilo 
ob izmenah težave, če bi se 
morala posada nove peči pre
oblačiti in umivati v sedanjih 
garderobnih prostorih: 

Obratovodja je pojasnil tu
di predlog za popravek cenika 
za kvalitetna prokron, man
gan, transformatorska in l i 
varska jekla.-Omenjene kvali
tete smo izdelovali do nedav-

(nadaljevanje na 2. strani) 

ŽELEZAR 

V hladni valjarni je bilo 
proizvedenih 2250 ton hladno 
valjanih trakov. Ta proizvod
ni uspeh je bil dosežen pred
vsem zaradi boljšega izkori-

nju žarilnih kapacitet, kar pa 
bo praktično že letos rešeno 
s tremi novimi zvonastimi 
pečmi, k i so j ih skonstruirali 
in izdelali naši člani kolekti-

DE elektropeč 



Ali jeto v naši železarni res mogoče? 
jo izvajamo v obratih kot je 
martinarna in drugje, takoj 
jprenehali. 

Za ilustracijo dobre volje 
naših obratovodij v takšnih 
primerih navajam konkreten 
primer. 

Letos spomladi smo pričeli 
graditi jamo za staro železo 
za ASEA peč pod Sava žer
javom. V zvezi-s tem smo 
se dogovorili, da bo treba pre
staviti skladišče kokil marti
narne izpod Sava žerjava na 
konec halde. Obratovodja 
martinarne inž. Čop je dobil 
ustrezen nalog in še na mi
sel mu ni prišlo, da bi ugo
varjal, ker se je zavedal, da 
zahteva izvedba rekonstrukci
je tudi določene žrtve posa
meznih obratov. Dobro je ve
del, da bo delo na novem 
skladišču dosti- bolj težavno 
kot pod Sava žerjavom, ker 
bo imel na razpolago motor
no dvigalo namesto žerjava, 
ker bodo težave s precej dalj
šim transportom, ker je skla
dišče zelo oddaljeno od mar
tinarne in ker je še vrsta 
drugih .neprijetnosti. Ce gle
damo s stališča martinarne, 
bi bi l inž. - Čop dosti bolj 
upravičen, kot je sedaj tov. 
Korenini, upirati se tej pre
selitvi, predlagati sklicanje 
Obratnega delavskega sveta, 
ga prepričati, da je takšna 
preselitev-skladišča kokil za 
martinarno neprimernaMn se 
na podlagi sklepa upreti iz
vedbi naloga. Vendar je gle
dal na interese vsega kolek
tiva, čeprav se je pri tem do
bro zavedal, da bo imela 
martinarna s skladiščem ko
ki l na haldi več težav kot pod 
Sava žerjavom. Ker druga re
šitev tega problema ni bila 
možna, je preselitev izvedel. 

To je samo eden izmed takš
nih primerov iz martinarne, 

vendar vemo, da j ih je bilo 
že precej in j ih bo še več, 
čim bolj se bo bližala grad
nja električne peči i n valjar-
ne na Beli h koncu- Lahko 
navedem še to, da bodo naj
večje težave ob začetku obra
tovanja bluminga, ko bo tre
ba med obratovanjem zame
njati v martinarni ozke tire 
s širokimi in bomo pričeli 
vlivati 5-tonske ingote ter 
8-tonske brame. Če bo pr i 
tem sodelovanje posameznih 
obratov takšno kot si ga za
mišlja tov. Korenini, potem 
pri končni fazi rekonstrukci
je martinarne, k i bo že ob 
najtesnejšem sodelovanju in 
dobri pripravi zelo težavna, 
sploh ne bomo uspeli! 

Vsemu kolektivu železarne, 
posebno pa še vodilnemu ka
dru, mora biti jasno, da iz
vedba rekonstrukcije ni stvar 
enega ali dveh obratov, k i 
sta neposredno prizadeta. 
Sklep DSŽ, da pričnemo z 
rekonstrukcijo, velja za vse 
in naša naloga je, da pomaga
mo to težavno delo čim prej 
ih čim bolje opraviti. Ne sme
mo misliti, da če nismo ne
posredno prizadeti, nas to, 
milo rečeno, sploh ne briga 
in gledamo samo na svoje 
lastne ozke interese, za kate
re pa je še vprašanje, če so 
res pravi! 

Ob koncu bi postavil samo 
še vprašanje, kako lahko zah
tevamo proizvodno disciplino 
ter pričakujemo dobro voljo 
pri proizvajalcih, k i j ih dela 
na rekonstrukciji tudi pogo
sto prizadenejo z x5zirom na 
poslabšanje delovnih pogojev, 
če naletimo na takšna nemo
goča pojmovanja o izpolnje
vanju nalog, in rekonstrukciji 
pri obratovodji. Odgovor na 
to je lahek in nam vsem ja
sen! • . 

inž. Avgust Karba 

Kolektiv elektropeči pred 
velikimi nalogami 

(nadaljevanje s 1. strani) 
nega po sedaj že zastarelih 
tehnoloških postopkih. Letos 
smo te postopke postopoma 
spremenili, ker kvaliteta tako 
proizvedenega jekla zaradi 
vedno ostrejših zahtev na
ročnikov ni več odgovarjala. 
Tako smo pri prokron kva
litetah povsem odpravili pre-
topitveni način tehnologije, 
pri katerem je bila možnost 
za zgrešitev analize večja in 
tudi kvaliteta jekla slabša. 
Poleg tega smo pri teh jeklih 
znižali ogljik na 0,04% in 
celo na 0,03%, kar dosegajo 
v Evropi le redke elektro-
jeklarne. P n manganskih je
klih smo prav tako prešli od 
pretopitvene tehnologije na 
normalni proces z dvema 
žlindrama, medtem ko je bi
la pri transformatorskih je
klih znižana meja za ogljik 
od prejSnjih 0,08% na 0,04 
odstotka. Pri jeklih za potre
be Kvarne pa je predlagana 
specifikacija cenikov z ozi
ram na mehanske lastnosti, 
ker so bile do sedaj določene 

cene samo za t r i vrste za l i 
varno. 

Sprememba tehnologije pro
izvodnje zgoraj navedenih 
vrst jekla, ki je predvsem po
sledica zaostrenih kvalitetnih 
zahtev naročnikov, zahteva 
več umskega in fizičnega na
pora proizvajalcev, poleg te
ga pa je tudi riziko proizvod
nje večji. Iz tega razloga je 
sprememba cenikov upravi
čena in bo preko odgovornih 
služb predložena DS železar
ne v potrditev. 

M . M . 

ZAHVALA 
Najlepše se zahvaljujem 

sindikalnemu odboru obrata 
elektro delavnica za denarno 
pomoč, k i mi je bila midena 
v času moje dolge in težke 
bolezni. 

Prisrčna zahvala še posebej 
tov. Ciri lu Vistru, k i je pri
peljal sodelavce na obisk, š e 
enkrat vsem najlepša hvala. 

Silvo Derganc 

Železarna Jesenice je v največjem razmahu rekonstrukcije, 
Takšno ogromno delo, kot ga sedaj izvajamo, zahteva poleg 
velikih finančnih sredstev tudi precejšen del iznajdljivosti 
itn dobre volje1 vsega kolektiva. Zadnje je potrebno predvsem 
zato, ker morajo vsi obrati kljub novogradnji normalna 
obratovati, kar povzroča nemalo težav tistim, ki novograd-
njo vodijo, kakor tudi tistim, ki želijo normalno obrato-
vati. Takšne težave nastopajo predvsem pri gradnji nove 
ASEA električne peči, kjer se pojavljajo številni problemi, 
povezani z normalnim obratovanjem maratinarne. Vendar je 
treba priznati, da smo do sedaj vse težave, ki so se pri 
gradnji nove električne peči pojavile z obojestransko dobro 
voljo, včasih pa tudi s podrejanjem interesov martinarne 
interesom rekonstrukcije, zadovoljivo rešili. 

Pred kratkim so v zvezi z 
gradnjo nove 80-tonske tehtni
ce za tehtanje vložka ASEA 
električne peči nastale svoje
vrstne težave, k i so ogrozile 
terminski plan izgradnje in 
s tem pričetek obratovanja 
te peči. 

Na kraju, kjer je določena 
lokacija nove tehtnice pod 
Sava žerjavom, ima obrat 
elektropeč skladišče različnih 
legur, k i j ih za drage devize 
uvažamo iz inozemstva. Za te 
legure je bilo treba najti nov 
prostor za vskladiščenje, kjer 
bi bile pod streho in istočas
no na varnem pod ključem. 
Poleg tega je bila za novo 
skladišče tudi važna njegova 
lega v bližini tirov zaradi 
transporta legur v in iz skla
dišča ter opremljenost z žer
javom ali demag mačkom za 
prenašanje težkih sodov in 
zabojev z legurami. Končno 
smo morali pri iskanju no
vega skladišča upoštevati tu
di možnost, da bo to skladi
šče lahko služilo pozneje za 
vskladiščenje legur in elek
trod za novo ASEA električ
no peč. 

Pr i iskanju novega primer
nega prostora smo ugotovili, 
da praktično ni druge mož
nosti kot nekoliko utesniti 
skladišče profilov in ostalega 
materiala .konstrukcijske de
lavnice, k i je ob Sava žerja
vu in v vsakem oziru odgo
varja vsem zgoraj navedenim 
pogojem. To skladišče je do
bro urejeno, vendar zelo pro
storno, tako da utesnitev ob 
dobri volji ne bi predstavlja
la nobenega problema ter bi 
morali samo napraviti nova 
vrata za dovoz in odvoz le
gur s Sava žerjavom. Loka
cija tega skladišča pa je za 
sedanje in bodoče potreba 
obrata elektropeč naravnost 
idealna, ker leži ob bodočem 
skladišču starega železa za 
ASEA peč. 

Po ugotovitvi stanja v zve
zi s tem skladiščem smo šli 
v akcijo za pristanek obrato-
vodstva konstrukcijske delav
nice. Žal smo že takoj na za
četku zadeli na odločno na
sprotovanje obratovodje tov. 
Korenini j a, k i ni hotel o kakš
nem odstopanju dela skladi
šča za legure prav nič slišati. 
Vendar smo upali, da ga bo
mo sčasoma le prepričali in 
zadeva se je vlekla nekaj ted
nov. Toda vsa prepričevanja 
ter dokazovanja o nujnosti 
tega ukrepa za. gradnjo teht
nice niso zalegla. 

Med temi' pogajanji, k i so 
postajala vjbdno .bolj žolčna, 
je čas hitro tekel in operati^ 
va UOS, k i je zadolžena za 
gradnjo nove A S E A peča, je 

postajala nestrpna. Pričeli so 
se bližati hladnejši dnevi, k i 
bi lahko onemogočili betoni-
ranje temeljev za 80-tonsko 
tehtnico in s tem sploh nje
no postavitev v letošnjem le
tu. Ker tudi nalogi neposred
no nadrejenih na tov. Koreni-
nija niso imeli nobenega vpli
va in je čas tekel, je posegel 
vmes tehnični direktor, da bi 
napravil tej samovolji in pre
pirom konec. Izdal je pisme
no odločbo, s katero je dal 
obratovodstvu konstrukcijske 
delavnice nalog, da odstopi 
del svojega skladišča. 

Toda zadeva s tem ni bila 
končana, ker tov. Korenini 
tega naloga n i izpolnil. Ko 
je dobil odločbo tehničnega 
direktorja, je izjavil, da bo 
predlagal sklicanje obratne
ga delavskega sveta konstruk
cijske delavnice, kateremu bo 
prikazal nastalo situacijo in 
zahteval, da potrdi njegovo 
stališče. 

Mislim, da b i moral v pri
meru, če bi DS obrata zase
dal in sklepal o tem vpraša
nju, biti obratovodja prvi, 
k i b i si moral biti na jas
nem o stanju naše rekon

strukcije ter b i moral čla
nom DS predlagati in zago
varjati sklep, da se del skla
dišča, odstopi in ne prav na
sprotno. Prepričan sem tudi, 
če bi bi l i člani DS konstruk
cijske delavnice pravilno in
formirani o problemu, b i v 
primeru sklepanja sigurno 
glasovali za to, kar je nare
kovala korist železarne. Konč
no gradimo novo električno 
peč zaradi tega, ker potrebu
jejo valjarne in s tem vsa 
železarna več kvalitetnega je
kla, ne pa zato, ker se nam 
zdi tistim, k i imamo s tem 
opravka, prijetno prepirati se 
več tednov okoli nekaj kva
dratnih metrov skladiščnega 
prostora. 

Menim, ' da je treba trma
sto vztrajanje tov. Korenini-
ja in negiranje vseh nalogov 
ter prepričevanj le nekoliko 
podrobneje analizirati in po
staviti stvari na pravo mesto. 

CDS železarne je na enem 
izmed zasedanj pred leti spre
jel sklep, da začnemo z re
konstrukcijo našega-podjetja. 
Ko je bi l ta sklep sprejet, 
smo se morali vsi zavedati, 
da bomo poleg nove valjarne 
na Beli gradili tudi določene 
nove agrégate v že obstoje
čih obratih in da bodo pri 
tem nastale specifične situa
cije, kjer bo potrebno včasih 
z večjimi ali manjšimi teža
vami najti določene rešitve, 
k i bodo ta ali oni ofcrat ne
koliko prizadele. Kam bi pri
šli z rekonstrukcijo, če bi se 
vsi naši obratovodje posta
vil i v takšnih primerih kot 
je zgornji, na enako stališče 
kot tov. Korenini? Menim, da 
bi lahko z rekonstrukcijo, k i 

Šaržirna košara za novo ASEA električno peč je že pri-
pravljena. Trenutno pa se je zataknilo pri gradnji 80-tonske 
tehtnice za novo električno peč, o čemer danes poročamo 



Pet proizvodnih 
rekordov... 

(nadaljevanje- s 1. strani) 
je vidno tudi po izredno vi
soki storilnosti 1791 kg na 
uro na moža, ki je za 437 kg 
na uro na moža višja od 
povprečne v preteklem letu. 
V kolikor bomo ustvarili v 
lužihiici še boljše pogoje de
la, smo lahko prepričani, da 
ta rezultat ne bo samo re
kord. 

V žarilriki so s 3728 tona
mi žarjeruh trakov in žice 
dosegli rekordno mesečno 
proizvodnjo. Dosežena je bila 
doslej najvišja storilnost ža-
rilnice s 5543 kg na uro na 
moža, predvsem zaradi vest-
nejšega dela in prizadevanja 
za zmanjšanje zastojev na 
zvonastih pečeh, kjer je re
kordna storilnost 1539,8 kg na 
uro na moža za več kot 300 
kilogramov na uro na moža 
višja od lanske povprečne 
storilnosti na teh pečeh. S 
pričclkom obratovanja novih 
treh peči, k i je predviden še 
pred koncem leta, pa čakajo 
naše žarilce in vse ostale vo
dilne kadre dodatne naloge in 
verjetno tudi težave, ker bo 
treba, zaradi pomanjkanja 
prostora v žarilnici, zelo do-
Ijrp in brez zastojev usmer
jati transport 2—3 tonskih 
kolobarjev hladno valjanih 
trakov in kar najvestneje ter 
hitro zakladati peči. Od vse
ga tega je namreč odvisno 
povečanje proizvodnje v 
hladni valjarni, predvsem na 
Siemag valjčnem stroju. Vse 
to bo potrebno, če bomo ho
teli izpolniti družbeni načrt 
v letu 1965, ki bo 25.000 ton 
hladno valjanih trakov, kar 
je za 39% ali 7000 ton več 
k.ot lansko leto in 5000 ton 
več kot v letošnjem letu. 

Proizvodnja pocinkane ži
ce je bila z 808 tonami prav 
tako rekordna. Ta rezultat 
pa še vedno ni pokazatelj 
obratovanja brez težav in za
stojev. V pocinkovalnici ima

mo namreč vedno več težav 
zaradi slabe kvalitete pocLn-
kovamih železnih kadi, zara
di katerih smo imeli ob pre
boju cinka skozi stene kadi 
na grelne Spirale že večkrat 
nekajdnevne zastoje. Tak pri
mer smo imeli tudi v okto
bru na pocinkovalni progi II 
za polno pocinkanje, ko nam 
je iz nove pocmkovalne kadi, 
ki je bila šele mesec dni v 
obratovanju, izteklo več ton 
cinka v peč. Kvaliteta kadi 
je zato trenutno največji pro
blem v pocinkovalnici. 

Tudi žičarji Ln patentirarji 
niso držali križem rok v ok
tobru. Oboji so dosegli v le
tošnjem letu najvišje meseč
ne proizvodnje. V žičarni se 
pozna predvsem manjše šte
vilo dopustov in tudi vseh 
drugih zastojev na žičarskih 
strojih,, kar je zasluga večine 
žičarjev in tudi vzdrževalnih 
ekip. Mnogo pa pove tudi po
datek, da je storilnost žičar
jev v oktobru 140 kg na uro 
na moža, k i je za 35 % višja 
od povprečne storilnosti v 
preteklem fletu. Patehtirarji 
pa so lahko ves mesec obra
tovali z veliko EWB patentir-
no progo, kar se ne zgodi 
vsak mesec. Še vedno nam
reč primanjkuje od časa do 
časa toplo valjane žice za 
patentiranje. 

Peti rekord v E E je bi l ra
zumljivo dosežen v odpremi 
s 6557 tonami žice in trakov, 
ker je odprema le odvisna 
od proizvodnje žičarne in 
hladne valjame, k i je bila v 
oktobru v obeh obratih v i 
soka. Odprema bi bila še več
ja, da ni prišlo zadnje dni 
v mesecu do katastrofalnih 
poplav, torej v dneh, ko je 
odprema navadno največja. 

Celotnemu kolektivu hlad
ne valjarne in žičarne za do
sežene proizvodne uspehe 
iskreno čestitamo! 

M. L. 

Nesreče 
T A L I L N I C E 

PLAV2 
Janez Bregant, delavec na 

livnem polju, je zapenjal 
grodelj, pri tem pa so mu 
klešče spodletele in si je po
škodoval palec leve roke. 

Ahmed KJiko .delavec na 
livnem polju, je mazal žlin-
drne skrinje. Pri tem mu je 
sodelavec po nesreči vrgel 
vroč material za vrat in na 
lopatico, kjer je dobil opek
line. 

MARTINARNA 
Mihael Jazbec, orodni ko

vač, se je opekel, ko je kri
vil železne drogove in mu 
je pri tem spodletelo. 

Drago Delič, pomočnik či
stilca preboda, je čistil pre
hodni žleb in mu je pri tem 
padel košček vročega mate
riala za coklo, da je dobil 
opekline na peti. 

Jože Rožič, dninski delo
vodja, je šel mimo ponovčar-
ja, k i je čistil žleb za teko
či grodelj.. Kos železa mu je 
priletel v levo oko in mu ga 
poškodoval. 

Mirko Kraševec, topilniški 
pomočnik, je zapenjal želez
ni zaboj in si pri tem po
škodoval sredinec desne ro
ke. 

Hizmo Mulalic, pomočnik 
čistilca preboda, je zapenjal 
dvižno mizo S M peči in si 
pri tem poškodoval sredinec 
leve roke. 

Ivan Kovač, jamski pomoč
nik, si je opekel levo roko 
nad zapestjem, ko je zape
njal žlindrno banjo. 

Miloš Kovačevič, plamen-
ski rezalec, je rezal na haldi 
jeklen blok. Zaradi vlage je 
eksplodirala žlindra, k i pri 
tem nastaja in opekla pone
srečenca po obrazu. 

LIVARNE 
Cirila Anderliča, sodarja, 

je oplazila po kazalcu leve 
roke krožna žaga, ko se je 
utrgala. 

Rab i d Gerzač, izpraznjeva-
lec kokil, si je poškodoval 
stopalo leve noge, ko mu je 
pri zapenjanju železne plošče 
spodletela kokila. 

ŠAMOTARNA 
Ekrem Malkoč, sušilec gli

ne, si je poškodoval desno 
nogo, ko se je prevrnil skip. 

STROJNO-ENERGETSKI 
OBRATI-

K O N S T R U K C I J S K E 
D E L A V N I C E 
Marko Unetič, monter na 

montažnem oddelku, je v 
pražarni z avtogensko pišto
lo rezal sesalno prašno cev. 
Ker je bila cev močno na-
grižena, se je del cevi pred
časno utrgaj in med niha
njem ponesrečencu poškodo
val kolono desne noge. 

Francu Kocjančiču, oblač
nemu varilcu na montažnem 
oddelku, je med vrtanjem 
blokiral ročni zračni vrtalni 
stroj. Ko ga je poskušal po
novno usposobiti, je 'stroj za
čel delovati in mu poškodo
val levo roko. 

Ivanu Lesjaku, ključavni
čarju v konstrukcijski delav
nici, je med krivljenjem plo« 
čevine na valjanem stroju 
delček odkrušenega jekla po
škodoval desno oko. 

VZDRŽEVANJE 
JAVORNIK 
Francu Pretnarju, strugarju 

v mehanični delavnici, je 
med brušenjem ploščatega 
železa potegnilo prst med 
brusilno kolut in oporno no
go ter mu ga poškodovalo. 

ENERGIJA 
Cirilu ' Ferjanu, kurjaču 

kotla III, je med čiščenjem 
parnega kotla padel prah v 
oči. 

Montažna dela pri gradnji nove A S E A električne peči sedaj hitro napredujejo 

Prizadevamo si, 
da je zastojev 
čim manj 

To pot sem obiskal Franca Cerkovnika, delovodjo 
ključa\ničarjev — vzdrževalcev v HVŽ 

Franc Cerkovnik je v naši železarni že dvajset let. 
Že v prvem letu učenja oziroma svoje vajenske do
be je bil dodeljen v vzdrževalno delavnico v starih 
predelovalnih obratih in jo je zapustil le med slu
ženjem vojaškega roka. Pogovarjala sva se o nači
nu nagrajevanja in sploh o problemih, s katerimi 
se srečujejo vzdrževalci vsak dan pri svojem delu. 
Sicer pa naj pripoveduje sam: 

»V zadnjem času so osebni dohodki kar v redu, 
ker je tudi proizvodnja v hladni valjarni in žičarni 
visoka. Vzdrževalci smo plačani po uspehu obrata, 
zato si prizadevamo, da je zastojev čim manj ozi
roma da so zastoji čim krajši. Seveda pa imamo 
pr i svojem delu večkrat težave. Tako izgubimo veli
ko časa s stalnim popravilom jermenic na Griina 
žičarskih strojih, k i pa bodo, vsaj tako upamo, 
kmalu preurejeni. Sedaj namreč postavljajo v žičar
ni nove amerikanske žičarske stroje in ko bodo 
začeli obratovati, se bomo lotili preureditve prej 
omenjenih Griina strojev. Skrbi nas nekoliko, kako 
bo z vzdrževanjem novih amerikanskih strojev, k i 
so vsi izdelani po eolskem merskem sistemu, kako 
bo z nadomestnimi deli? 

Tudi v hladni valjarni imamo vzdrževalci dovolj 
dela, saj je treba nenehno skrbeti za nemoteno 
obratovanje posebno Siemag stroje, na katerem so 
okvare zelo pogoste. Toda z rednim in vestnim vzdr
ževanjem imamo kar precej uspeha. 

Tudi delavcev imamo dovolj, prav pa bi bilo, da 
bi" v bodoče morda bolj načrtno skrbeli za kadre 
s tem, da bi dobili tudi k nam že vajence, k i bi j ih 
lahko v zadnjem letu njihovega učenja postopoma 
upeljali. Sedaj dobimo že kvalificirane delavce, k i 
j ih moramo po nekaj mesecev priučevati. Naj ome
nim še to, da bi bilo prav, če b i bili V K I. vzdrže
valci bolje plačani. wSedaj je njihova postavka enaka 
tarifni postavki I. valjavca na Siemag stroju. Toda 
z ozirom na zahteve po strokovni izobrazbi in sploh 
'delo, k i ga morajo opravljati, na popoldanski in 
nočni dnini sarnosiojno vodijo izmeno, bi bilo prav, 
če bi b.h njihovi osebni dohodki višji. -jn 
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DE šamotarna 

Izpolnitev po obiatih: 

Temeljita razprava 
o kvaliteti izdelkov 

Tudi pr i ostalem odilivnem 
materialu nimajo posebnih 
težav, ker n i tolerančnih raz
lik pr i merah. Tudi pri novih 
izdelkih, kakor 4 K B R , n i 
pripomb, čeprav je njihova 
izdelava precej zahtevnejša. 

Posebno pozornost je po 
mnenju inž. Čopa treba po
svetiti opeki za obzidanje 
ponovonih drogov. Ker je od 
te opeke odvisno, vsaj v 
precejšnji meri, ali bo litje 
uspešno ali ne, je treba 
opeko že z lasnimi razpoka
mi odstranjevati in izločiti. 
Vsa opeka za lijake mora 
vzdržati večkratne tempera
turne spremembe, v nasprot
nem primeru lahko nastane 
škoda pri vlivanju jekla. 

Inž. Čop je pripomnil, da 
je v naši železarni s t rožj i 1 

kriterij pr i vlivanju, kakor 
v drugih železarnah. Tempe
ratura jekla je pri nas mno
go večja kot v Zenici, zato 
pri nas tudi ponovčna opeka 
nima iste oziroma enake 
vzdržnosti. 

Inž. Čop je tudi dejal, da 
so sestanki, na katerih raz
pravljamo v prisotnosti obeh 
kolektivov o kvalitetnih vpra
šanjih, izredno pomembni in 
uspešni ter potrebni. 

V nadaljevanju so člani 
delavskega sveta razpravi j ah 
o tehničnem poročilu obrato-
vodje šamotarne in o finanč
ni analizi, k i jo je posredo 
val kalkulant. Predlagali so, 
da bi sistem obračunavanja 
izpremenili tako, da bi usta
novili več skupin, kar bi vse
kakor pozitivno vplivalo na 
proizvodnjo in kvaliteto. 

aR 

ZAHVALA 
Ob težki izgubi našega dra

gega moža in očeta 

S L A V K A L A M P R E H T A 

se zahvaljujemo vsem, k i so 
z nami sočustvovali in poča-
tili njegov s pomin. 

Zahvaljujemo se dr. M i 
haelu Sajevcu za dolgotraj
no zdravljenje. Prav tako 
smo dolžni zahvalo primari-
ju dr. Brands tet terju ter 
ostalemu zdravniškemu in 
medicinskemu osebju inter
nega oddelka jeseniške bol
nišnice, k i so mu v zadnjih 
tednih življenja lajšali njego
vo trpljenje. 

Zahvaljujemo se dobrim 
sosedom za vso pomoč, da
rovalcem vencev in cvetja^ 
pevcem ter vsem, k i so ga v 
tako lepem številu pospre
mili v njegov poslednji dom. 

Žalujoči: žena Ivanka, 
hčerki dr. Zora Rija-
vec in Silva Gabrov-
šek z družinama ter 
ostalo sorodstvo. 

V šamotami si bodo prizadevali izboljšati kvaliteto svojih izdelkov 
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Operativni plan v oktobru 
izpolnjen s 102 odstotka 

, Izpolnitev operativnega načr ta 
Ekonomska enota skupne proizvodnje v •/. 

plavž 94,3 
martinarna 97,0 
elektropeč 96,8 
livarna 116,0 
opekarna 102,1 
T A L I L N I C E 97,1 

težka proga 95,1 
srednja in lahke proge 113,3 
valjarna 2400 112,0 
valjarna 1300 108,2 
žična valjarna 107,4 
jeklovlek 113,2 
V A L J A R N E 104,7 

hladna valjarna 127,5 
žicama 115,1 
žebljarna " + 
cevarna 

v 112,7 
98,2 

elektrodni oddelek 111,3 
P R E D E L O V A L N I OBRATI 114,6 

Ž E L E Z A R N A 102,0 

Železarna Jesenice je v 
oktobru presegla operativni 
načrt skupne proizvodnje za 
t%. Blagovna proizvodnja je 
bila dosežena s 106,8 %. Tudi 
fianančni načrt v oktobru je 
t>il presežen. 

Talilnice so izpolnile ope
rativni načrt skupne proiz
vodnje samo s 97,1%. V tej 
enoti sta samo livarna in 
»pekarna izpolnili načrt skup
ne proizvodnje. Na plavžih 
je b i l vsip slabo klasiran za
radi dežja ter je bila kvali
teta surovega železa slabša 
kakor v septembru. Marti
narna ni izpolnila načr ta za
radi delnega obratovanja na 
pet peči (več kot pol meseca). 
Peč B je bila skozi ves me
sec v generalnem remontu. 
Elektropeč'ni izpolnila plana 
zaradi tega, ker je imela v 
začetku meseca redukcijo 
toka. Peč I. je bila zato iz
ven obratovanja 63 ur, peč II 
pa 53 ur. 

Valjarne so presegle opera
tivni načrt skupne proizvod
nje za 4,7%. V tej enoti le 
težka proga ni izpolnila ope
rativnega načrta in to zaradi 
visokega odstotka zastojev 
(18,2%), k i so bili v glavnem 
mehanski in električna. Lah
ke proge so imele v začetku 
meseca težave z vodno ener
gijo in je bilo zaradi tega 
43 ur izgube pri proizvodnji. 
Žična valjarna je obratovala 
v redu, valjali so kvalitetno 
valjano žico. V valjarni 2400 
so imeli v remontu potisno 
peč skoraj en teden (popra
vilo dna). V valjarna 1300 pa 
je b i l plan presežen kljub 
dvodnevnemu izpadu vroče 
valjane pločevine zaradi 
okvare na kablu. Jeklovlek 
je imel v oktobru rekordno 
proizvodnjo 577,4 tone in si
cer zaradi dobre preskrbe z 
vložnim materialom, vendar 
so imeli težave z brusilnimi 
kolutt. 

Predelovalni obrati so ope
rativni plan skupne proiz
vodna presegli kar za 14,6 %. 
V tej enoti le cevarna ni iz
polnila plana, zaradi pomanj

kanja vložnega materiala z 
Javornika. (Na Javorniku 
pomanjkanje vodne energi
je). Tako varilna agregata 3 
in 4 nista obratovala 4 dni, 
izpad proizvodnje pa znaša 
18 ton. Hladna valjarna se 
je približala letnemu proiz
vodnemu planu in ga tudi 
kot prva v železarni 6. no
vembra izpolnila. V žebljar
na so imeli težave zaradi sla
be kvalitete kartonske emba
laže. Kolektiv elektrodnega 
oddelka je v oktobru dose
gel rekordno proizvodnjo 
656 ton in rekordno od
premo 695 ton. 12. oktobra 
je začela poizkusno obrato
vati nova sušilna peč itali
janske firme F E L L I N D , s či
mer je bilo odpravljeno ozko 
grlo p n sušenju elektrod. 

Janez Rozman 
i 

V šamotarni so začeli temeljito razpravljati o kvaliteti svo-
jih izdelkov. Da bi bila razprava o tem vprašanju čim 
boljša, so na zadnjo sejo delavskega sveta povabili tudi 
obratovodjo jeklarne inž. Stanka Čopa, ki se je vabilu rad 
odzval. 

Uvodoma je navzoče obra-
tovodja šamotarne seznanil 
s 'kvalitetno problematiko sa
motnega gradiva, k i je bila 
iznešena na zadnjem sestan
ku komisije za jeklarne pr i 
UJŽ. Prikazal je, kako veli
ko vlogo ima dobra ali slaba 
kvaliteta opeke pri vlivanju 
in nadaljnji predelavi jekla. 
Posebno pozornost bo kolek
tiv moral posvetiti kanalski 
opeki s tem, da bo izboljšal 
estetsko obliko formata, 
kvaliteto in povečal utpogib-
no trdnost na 70 kg/cm 2, to
rej na dobro žganje. 

V nadaljevanju je obrato-
vodja poudaril, da je od 
kvalitete kanalske opeke od
visna količina nemetalmih 
vključkov v blokih. Glede 
ponovčne opeke je dejal, da 
mora biti trda in gosta, ker 
je le taka odporna proti ab-
raziji in kemičnim vplivom 
žlindre. Ker je sedanja kva
liteta ponovčne ©peke kisle
ga značaja in je njena ke
mična odpornost ne glede na 
druge izredno dobre rezulta
te slaba, so na sestanku UJŽ 
razpravljali o -prehodu na 
povečanje A1 20 3 v opekah, se
veda pri istih mehanskih in 
fizikalnih lastnostih. Omenil 
je, da bo tudi kolektiv ša
motarne v bližnji prihodno
sti začel izdelovati opeko z 
večjim odstotkom A1 20 3 in 
na ta način skušal doprine
sti svoj delež k povečanju 
vzdržnosti ponovc. Glede sla
be kvalitete nekaterih izdel
kov je omenil, da je krivda 
na samem kolektivu. Tako 

ni dovolj pozornosti že .v za
četni fazi dela, ko nanuletek 
šele pripravljajo, meljejo in 
mešajo. Ne upoštevajo ved
no predpisane sestave, pol
izdelki so slabo izdelani, po
sebno pr i pzo. SR4/1, kanal
ski opeki itd., kar otežkoča 
nadaljnje končno obliko 
vanje. 

Na . poslabšanje kvalitete 
vpliva tudi neenakomerno 
stiskanje upora prevelike ko
ličine mazilnih olj, slabo in 
forsirano sušenje, vkladanje 
opek s prevelikim odstot
kom vode, premajhna pazlji
vost pri žganju, izkladanju 
in odpremi. 

Vse te in niz drugih po
dobnih slabosti bo kolektiv 
šamotarne moral odpraviti, 
če bo hotel, da bo zadovo
ljil vse kvalitetne zahteve 
talilnic, k i bodo po rekon
strukciji prešle na sodobnej
šo tehnologijo vlivanja jekla. 

Obratovodja jeklarne inž. 
Čop je analiziral slabe in 
dobre lastnosti izdelkov ko
lektiva šamotarne. Opozoril 
je na nekaj glavnih proble
mov, ki nastajajo zaradi sla
be kvalitete samotne opeke. 

Pri kvaliteti kanalske ope
ke je omenil poz. II, pri ka
teri -bo moral kolektiv paziti 
na dimenzije, ne glede na to, 
da JUS predpisuje ± 2 % to
lerance. Netočne mere po
vzročajo izredne težave in 
j ih včasih kaj težko odpra
vijo. Pr i ostalih pozicijah ni 
tolikšnega odstopanja, fizi
kalne lastnosti pa so po
hvalne. 
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Odlitek iz 
jeklene litine 
težak 450 ton 

Zgodovina jeklene litine 
je pričela dejansko teči leta 
1855, torej pred dobrimi sto 
leti, ko so na pariški svetovni 
razstavi prvič razstavili tudi 
jeklene odlitke. Od takrat se 
je ta veja železarstva vedno 
bolj uveljavljala in tudi teža 
odlitkov je s časom narašča
la od nekaj deset kilogra
mov do nekaj sto ton. 

Do nedavnega najtežji od
litki iz jeklene I t ne niso 
prekoračili teže 400 ton, pred 
kratkim pa so v zahodno-
nemški železarni »Ruhrstahl 
Heinrichshiitte« v Hattiige-
nu odlili odlitek težak 450 
ton. To je do sedaj najtežji 
odlitek, ki so ga kdajkoli 
odlili v enem samem kosu. 

Pri pripravah za odlitje 
tega težkega odlitka je bilo 
potrebno izredno ozko sode
lovanje med livarno, ki je 
izdelala kalup in martinarno, 
ki ga je morala odliti, saj 
so rnorali podrobno določi
ti vse posamezne operacije, 
ki so bile za odlitje tako ve
likega kalupa potrebne. Pred 
pričetkom vlivanja je bilo 
pripravljenih sedem SM pe
či za to akcijo, ki so morale 
obratovati po točno predvi
denem časovnem načrtu. To
liko peči je bilo potrebno 
zaradi varnosti in zaradi 
naknadnega dolivanja. Vliva
nje je bilo izvedeno s peti
mi ponovcami, v katerih je 
bilo skupno 460 ton jekla. 
Po več kot 24 urah so izved
li dolivanje še z dvema po-
novcama. 

Samo vlivanje je trajalo 
skupno 40 minut in so pri 
tem natančno kontrolirali 
temperaturo raztaljenega jek
la, kakor tudi potek - same
ga vlivanja v kalupu. Strje

vanje odlitka je trajalo pr i 
bližno 40 ur, medtem ko so 
ga hladili šest tednov in po
tem pričeli odstranjevati ka
lup. 

Brez dvoma pomeni odlit
je tako velikega odlitka -iz 
jeklene litine edinstven po
dvig v proizvodnji jeklene 
litine, ki je zahteval veliko 
natančnih priprav, precizne
ga dela in popolne koordina
cije posameznih faz dela. 

K. 

Železarski globus 
AVSTRALIJA — Skupne 

zaloge kvalitetne železne ru
de v Avstraliji cenijo na več 
kot 15 milijard ton. Ta ce
nitev se oslanja na podatke 
družb, ki izkoriščajo nahaja
lišča železnih rud in na re
zultate geoloških raziskav 
državnih organov. 

ITALLIJA - V letu 1963 so 
proizvedle italijanske žele
zarne skupno nekaj več kot 
82.000 ton nerjavečega suro
vega jekla, kar je za skoraj 
16.500 ton več kot v letu 19o2. 
S to proizvodnjo je Italija 
med proizvajalci nerjavečega 
jekla na sedmem mestu na 
svetu. Pred njo so ZDA — 
1,092.000 ton, Japonska — 
363.000 ton v letu 1962 (z a le
to 1963 ni podatkov), Zahod
na Nemčija — 216.000 ton, 
Francija — 211.000 tcn, Šved
ska — 164.000 ton in Velika 
Britanija — 169.000 ton. 

PERU — V bližini Pampa-
chirija so odkrili novo na
hajališče železne rude, kate
rega zaloge cenijo na okoli 
3 milijarde ton. Nahajališče 
je dolgo 70 km in široko 1 
kilometer, medtem ko je ru
da magnetitna in vsebuje 
60 do 70% železa. 

V E L I K A BRITANIJA — 
Letos poleti je začela obra
tovati v Veliki Britaniji nova 
jeklarna, ki pripada železar
ski družbi »Park Gate Iron 
and Steel Comp. Ltd.« Je
klarna ima dva 75-tonska 
Kaldo konvertorja in 75-ton-
sko obločno električno peč, 
medtem ko se bo letna zmog
ljivost te železarne povečala 
od sedanjih 425.000 na 800.000 
ton surovega jekla. 

ZAHODNA NEMČIJA — 
Zahodnonemška železarna 
»Stahlwerke Bochum AG« v 
Bochumu je pričela proizva
jati tri nove vrste nerjave
čega jekla: Pyron M 9, Pyron 
M13 in Pyron M 16. Te vrste 
jeklo je odporno do tempera
ture, 800, 850 oziroma 900 
stopinj C in izkazuje tudi 
dobro odpornost proti vplivu 
žvepla. *Poleg teg a je to jeklo 
tudi dobro varljivo. 

O novem načinu proizvodnje grodlja v konvertorju, ki 
ga razvija znana švedska železarska družba »Štora Koppa-
bergs Bergslag AB« v svoji železarni Domnarvet, so sedaj 
že na razpolago nekoliko bolj podrobni podatki. 

Nov način proizvodnje 
grodlja v konvertorju 

Shema same naprave je 
razvidna iz skice. Osnovni 
agregat za izvajanje procesa 
je poševno ležeči konvertor, 
ki je po konstrukciji zelo po
doben Kaldo konvertorju in 
se med obratovanjem tudi 
vrti s hitrostjo 20 obratov v 
minuti. V ta konvertor kon-
tinuimo zakladajo železno 
rudo, dodatke in koks. Ogljik 

vetu Izvedli poskuse tudi na 
30-tonskem kaldo. konvertor
ju, ki je sicer normalno na
menjen za proizvodnjo jekla. 
Dosegli so proizvodnjo 4,5 
tone grodlja na uro, porabo 
koksa 450 kg na tono grodlja 
in porabo kisika 415 Nm» na 
tono grodlja. Ker prj teh po-, 
skusih v 30-tonskem kaldo 
konvertorju niso uporabljali 

iz koksa reducira železne ok
side iz rude in nastali oglji
kov monoksid zgoreva s ki
sikom, k i ga vp.ihavajo v 
konvertor, v ogljfckpv dioksid 
in pri tem razvija toploto, 
ki je potrebna za odvijanje 
procesa v konvertorju. Pri 
tem pospešuje vrtenje kon-
vertorja prenos toplote z dim
nih plinov na talitev v kon
vertorju. Temperatura pro
cesa se giblje med 1300 in 
1350° C. 

Grodelj in žlindro, ki na
staneta med procesom, izpu-
ščajo od časa do časa iz kon-
vertorja. Temperatura dim
nih plinov, k i izhajajo iz 
konvertorja, je precej visoka 
in j ih odvajajo v rotacijsko 
peč, kjer ogrevajo železno 
rudo pred dodajanjem v kon
vertor na temperaturo okoli 
700°C. Na ta n a č n izkoristi
jo okoli 40% občutne toplote 
dimnih plinov, k i j ih nato 
po predhodnem čiščenju iz-
'puščajo skozi kamin v atmo
sfero. 

Kot posebno metalurško 
prednost tega postopka nava
jajo možnost, da se ne re-

" ducirajo spojine silicija, man
gana in fosforja, tako da lah
ko pri uporabi železne rude 
z visokim fosforjem proiz
vajajo grodelj, v katerem je 
ta element zelo nizek. Isto
časno pa ima po metalurški 
strani tudi dve slabi strani. 
Prva je, da so izgube železa 
v žlindri večje kot pr i nor
malnem procesu proizvod
nje grodlja v plavžu, saj je 
železa v žlindri okoli 4%. 
Druga slaba stran tega po
stopka je, da vsebuje grodelj 
0,1 do 0,2% žvepla, kar za
hteva naknadno razžveplanje 
izven konvertorja. 

Poleg poskusov v majhnem 
konvertorju, so v Domnar-

rotacijske peči za predgreva-
nje železne rude z dimnimi 
plini, računajo, da bi v takš
nem primeru znižali porabo 
koksa na 400 do 450 za tono 
grodlja in porabo kisika na 
300 do 350 N m 1 na tono grod
lja. 

Analiza grodlja, k i so ga 
proizvedli v 30-tonskem kaldo 
konvertorju, je zelo zanimi
va, saj je vseboval ta grodelj 
3,62% ogljika, 0,00 odst. sili
cija, 0,09 odst. mangana, 
0,027 odst. fosforja in 0,124 
odst. žvepla. Iz analize je 
razvidno, da je pri tem pro
cesu redukcija silicija, man
gana in fosforja dejansko 
minimalna, oziroma je pri 
siliciju- sploh ni bilo, med
tem ko vsebuje grodelj, v 

primerjavi z normalnim grod-
ljem iz plavža, znatno preveč 
žvepla. 

O vzdržnosti ognjeodporne 
obzidave konvertorja pri tem 
procesu še nimajo dokončnih 
podatkov, vendar računajo, 
da se bo gibala okoli 10 kg na 
tono grodlja. 

V primerjavi s plavžem ka
žejo dosedanji rezultati po
skusov, da bo imel postopek 
v kcnvertorju naslednje pred
nosti: 

1. Uporablja lahko drobno 
rudo in zato odpadejo na
prave za sintranje ali pele-
tiziranje. 

2. Poraba koksa je za okoli 
20% nižja, vendar je pri tem 
potrebno upoštevati, da od
pade plavžni plin kot stran
ski proizvod, ki ga potem 
uporabljamo kot gorivo. 

3. Uporablja lahko koks 
cenejše vrste, ker ni zahtev 
z ozirom na njegove mehan
ske lastnosti. 

4. Količine silicija, manga
na in fosforja v grodlju so 
lahko zelo nizke. Za fosfor 
velja to tudi v primeru upo
rabe železnih rud z visokim 
fosforjem. 

5. Regulacija postopka je 
precej enostavna. 

6. Za agregate majhnih in 
Srednjih zmogljivosti bodo 
verjetno investicijski stroški 
skupno z napravo za proiz
vodnjo kisika nižji kot pri 
plavžu. 

Izkušnje s podobnimi po
stopki za proizvodnjo grod
lja kažejo, da bo po vsej ver
jetnosti tudi postopek proiz
vodnje grodlja v konvertorju 
primeren le v posebnih pri
merih in še to samo za majh
ne ali največ srednje zmog
ljivosti. Zato ne kaže, da bi 
resneje ogrožal plavže, kot 
osnovne agregate za proiz
vodnjo grodlja. K . 
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MARKO BUTINAR 

Svalbard - dežela polnočnega sonca 
(Doživetja prve jugoslovanske ekspedicije v Arktiki) 

Svalbard je otočje daleč na severu, pre
polno priostrehih vrhov, k i iz razdrapanih 
ledenikov kipijo v nebo. 

Brezštevilni fjordi se zajedajo med go
re, vanje polzijo ledeniki iz notranjosti 
otočja. 

Pust, neobljuden, a prvobiten in veli
časten je ta svet zasneženih gora Arktike. 

Najpogosteje le živali črtajo svoje gazi 
po zasneženih prostranstvih, nad katerimi 
se špreletavajo jate brezštevilnih ptic. 

A vendarle je življenju tu namenjenih 
le nekaj kratkih mesecev. 

Povsod drugje v Arkt iki pade tempera
tura globoko pod ničlo, da prevladujeta 
le sneg in led; začuda, le tu na Svalbardu 
je drugače. Topel zalivski tok — Norve
žani ga imenujejo »najdragocenejši izvozni 
artikel Amerike«, ima. od Floride navzgor 
po 8000 kilometrih poti še toliko toplote, 
da odločilno vpliva na klimo otočja. 

V dneh okrog 23. avgusta zaide polnoč
no sonce za obzorje i npotem se s hitrimi 
koraki približuje polarna noč. Po dveh 
mesecih, od 26. oktobra, sonca ni več in 
v deželi je vse do sredine februarja po
larna noč. 

Takrat silovit ledenomrzel veter briše 
redke sledi živali, še kričave jate ptic se 
umaknejo že prej daleč na jug, še bolj 
osamljen in pust postane ta svet v dolgi 
polarni zimi, ko so v temo polarne noči 
zaviti koničasti vrhovi in zaledeneli fjordi. 
Nekako v sredini februarja pa se tema, 
čeprav le za nekaj minut, umakne svet
lobi. Takrat sonce po nekaj mesecih po
novno obsveti zaledenelo pokrajino. Iz 
dneva v dan pa je sonca več in v dneh 
okrog sredine aprila postane spet polnoč
no. Nepretrgoma sije. in ogreva deželo 
cele štiri mesece. -

S prvim soncem in toploto se vračajo 
tudi jate ptic, k i so pred zimo odletele 
na jug. Gnezdišča ob obalah ožive, sneg 
in led se na obali umikata bornemu ze
lenju. Na okopnelih morenah ledenikov 
vzklijejo prve cvetke, pobočja nad fjordi 
ozelene. 

Znano je, da ima Svalbard od vseh 
polarnih dežel severne poloble najboga
tejšo vegetacijo. Botaniki so odkrili okrog 
135 vrst rastlin, nekatere ne rastejo niti 
na Norveškem. 

Največ je lepih drobnih cvetk, toda od
kr i l i so samo dve vrsti »dreves«. To sta 
sila redka, do 20 centimetrov visoka pritli-
kova breza in pa polarna vrba. ki zraste le 

nekaj centimetrov. Že pogled na te drob
ne cvetke^in pritlikavo brezo človeku po
ve, kako trudoma zraste i n oživi prav vse, 
da se pojem trdoživo upira razmeram se
vera. 

Otočje leži komaj dobrih 100 kilome
trov pod severnim polom in ima površino 
61.300 kvadratnih kilometrov. Otočje se
stavlja pet večjih in več manjših otokov. 
Največji izmed njih je Zapadni Svalbard 
s površino 40.000 kvadratnih kilometrov, 
kjer celo leto žive tudi ljudje. Na njem 
so namreč tri naselbine: najsevernejše na
selje na svetu Ny Alesund, Langyearbyen 
in Baren tsburg. -

Severovzhodna dežela s 17.000 kvadrat
nimi kilometri pa je povsem nenaseljena 
in le malo raziskana. 

Svalbard — Mrzlo obalo so imenovali 
Vikingi neznano -deželo, ki so jo leta 1194 
odkrili na križarjenju po Severnem lede
nem morju. Prava zgodovina pa se zače
nja šele s 7. junijem 1596, ko je do otočja 
priplul Holandec Willem Barents in krstil 
otočje z imenom Spitzbergi, zaradi ostrih 
koničastih vrhov, k i se kot bleščeče pira
mide dvigajo iz morja ali ledenikov. 

Dolga stoletja so tu visoko na severu 
ljudje lovili kite, mrože, tjulnje in po
larne medvede. Ravno ti polarni lovci so 
osnovali manjše naselbine v mirnih fjor-
dih, eno izmed največjih se je imenovalo 
Smeerenburg. V teh naselbinah pa je bilo 
živo le poleti v času lova in »polnočnega 
sonca«, ko sonce neprestano obseva po
krajino. Številni lovci pa so bi l i tako 
uspešni, da so še danes mroži in kit i pra
va redkost in kot taki zaščiteni. " . 

Z jatami ptic, k i so se pred nastopom 
zime selile na jug, pa so svoje naselbine 
zapuščali tudi lovci in takrat, ko se je 
nad deželo spustila polarna noč, je v njih 
gospodaril le veter, k i je s snegom zasipal 
skromne brunarice — domove polarnih 
lovcev. Morečo tišino dolge polarne noči 
je trgal le piš ledenega vetra . . . Kasneje 
pa postane Svalbard hvaležno in zanimivo 
torišče številnim znanstvenim ekspedici- . 
jam. 

Na začetku našega stoletja pa so mnogi 
polarni raziskovalci skušali iz Svalbarda 
doseči severni pol. Tako je Svalbard po
stal svetovno znan. Mno;ge ljudi je zani
malo, kako izgleda »tam na pragu Arktike« 
in na otočju so se pojavili prvi premožni 
popotniki. 

(nadaljevanje) 

V eni. izmed zadnjih številk »Železarja« je v članku pod 
naslovom »Iz martinarne največ tehničnih izboljšav« ob-
ravnavana problematika predlogov za tehnične izboljšave 
v zadnjih desetih mesecih. Med drugim se pisec članka 
čudi dejstvu, da iz nekaterih obratov prihaja vedno manj, 
ali pa povsem izostajajo predlogi za tehnične izboljšave. 

Gore na Svalbardu 

Članek se končuje z zago
tovilom, da ~~bo referat za no-
vatorstvo in racionalizacijo, 
skupaj s komisijo v bodoče 
hitreje in bolj objektivno re-_ 
seval izbo 1 j sevalne predloge 
ter avtorje vzpodbudno na
gradil. Ce je ta zadnja trdi
tev resnična (vzpodbudno 
nagradil), potem referat lah
ko pričakuje več predlogov, 
če pa pisec članka smatra, 
da so bili predlagatelji že do 
sedaj vzpodbudno nagrajena, 
se po moje ali strahovito 
moti ali pa je zamešal neka
tere slovenske izraze. 

Pri sedanjem stanju pač o: 
težko ugotoviti, zakaj refe
rat ne dobiva zadovoljivega 
števila predlogov. Problem je 
sila enostaven. 

Po mojem globokem pre
pričanju moramo, izostanek 
izboljševalnih predlogov pri
pisati prav tako imenovane
mu »vzpodbudnemu« nagra
jevanju. Naj poizkusm ute
meljiti. 

Vsaka izboljšava, ki pride 
v poštev za prijavo, zahteva 
določen študij in je v zvezi 
s tem treba žrtvovati prene-
katero urico prostega časa. 
Poleg tega nosi vsak avtor 
— posebno v metalurgiji — 
velik riziko, če še bo pred
log v praksi obnesel ali ne; 
Vse to pa je povezano z ri
sanjem,, pisanjem, ekonom
skimi izračuni, potrdili, ove
ritvami itd. No, ko je premo-
steno tudi to, pride predlog 
na oddelek za racionalizacijo, 
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Martinarski upoko 
so se poslovili 

Preteklo soboto je kolektiv martinarne priredil v Kazini družabni i sr za 
ki so odšli v letošnjem letu v težko zasluženi pokoj. Deset zbranih up jene 
bila upravičeno odsotna, njihove žene ter ostale goste je najprej po »vil 
sindikalnega odbora martinarne Štefan Uran in v svojem kratkem n ivore 
poudaril, da delo, k iso ga opravljali v času svoje zaposlitve, spada m najt 
železarni. Za njim sta nagovorila zbrane upokojence in se jim zabva za 
trud in požrtvovalno delo šef talilnic inž. Karba in obratovodja marti ne i: 
se je toplo zahvalil tudi navzočim ženam upokojencev in jim zaželel, d i sk 
jimi možmi čim srečneje preživele jesen svojega življenja, 

Po nagovorih. je predsednik sindikalnega odbora martinarne podar sake 
jencu v spomin na martinarno sliko delovnega mesta, na katerem je bil adnj 

Po uradnem delu programa se je razvil - ob dobri kapljici in vesel cvok 
družabni večer. Za dobro razpoloženje sta skrbela humorist Andrejček I tam 
pravil domače polke in valčke. 

Ko smo se razšli, smo še enkrat zaželeli našim dolgoletnim delovni uvar 
in srečno uživanje težko zasluženega pokoja. 

fan 

Še o tehničnih iz 
kjer ga ob jo i 
di »vzpodlJ a« n 
vem, če bo sade 
se mi, da s agra 
budne!) si o i 
10 in 20.09 narj 
srečneži & ce]< 
tisoč in t red 
moma sto i vs 
dinarjev. 

Če nekd« izbe 
hrani železi mil 
jev letno i obi 
to 20.000 i nev 
mo 50.000' rjev 
gotovo ne! o n 
vzpodbudni Ivto 
dimo en fc' po 
ostaja mil pri 
-leta v leto, ej j 
no. Predli 1j 
predlog štl 1 vi 
so obič3! pi 
ljudje z ' >letr 
odškodnini » k 
je mizerna eka] 
goče nagri avt< 
čiti kot v> »ud 
je prej na; «o 
destimulal' 



Take prireditve naj bodo tradicionalne 

izboljšavah 

»Nabucco« Združeni zbor je 
moral pesem ponoviti. Lepo 
sodelovanje sta dokazala 
tudi dirigenta Prvič je na 
željo dirigenta komornega 
zbora dirigiral pevovodja iz 
Italije, drugič pa na željo 
gostov pevovodja komornega 
zbora. Občinstvo je zapušča
lo - dvorano navdušeno in z 
eno samo željo, da bi tako 
sodelovanje med našimi, av-, 
strijskimi in italijanskimi 
kulturnimi društvi gojili še 

v bodoče in da bi postala 
podobna prireditev pod ge
slom »Kultura ne pozna me
ja« na Jesenicah tradicional
na. 

Gostje iz Avstrije in Itali
je so si v nedeljo ogledali 
Bled, Bohinj, Vogel, Vrbo, 
Begunje in Drago. V Begu
njah so izvedli gostje iz 
Italije na grobovih talcev 
žalno komemoracijo, ki bo 
ostala vsem v globokem spo
minu. 

Ob slovesu na Bledu so 
izrazili predstavniki SPD 
»Edinost« :z Skufič v Avstri
j i in društva »Arturo Zardi-
ni« iz Italije željo po nadalj
njem sodelovanju in sreča
njih tako v Avstriji, Italiji in 
Jugoslavji. Vrnili so se do
mov polr.i najlepših vtisov 
in v prepričanju iskrenega 
prijateljstva, ki ga bo kul
turno sodelovanje tudi v bo
doče še utrjevalo. 

L . 

Prevoz kolon v novo kisikarno 

V soboto, 7. novembra so prepeljali z Belškega polja v novo kisikarno največjo 
kisik kolono, dolgo 22 m in težko 77 ton. 

Prevoz kisik kolon je opravilo podjetje E M Maribor ob sodelovanju avstrijske 
firme Wanko z Dunaja, ki razpolaga z ustreznimi transportnimi napravami. Doslej 
so v novo kisikarno prepeljali tudi tri manjše kisik kolone, tako da je prevoz 
večje opreme za novo kisikarno v glavnem zaključen. Omenimo naj, da je b i l 
prevoz zelo težaven, saj so morali poglobiti cesto pod železniškim mostom pri 
kavperjih ter okrepiti most čez Savo pri Hermanu. Prav tako so morali utrditi 
teren pred izhodom iz stripper hale na Belškem polju. 
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enci 

ibni ' !r za sodelavce, 
h up jencev, dva sta 
j po avil predsednik 
an n ivoru predvsem 
da m najtežje v naši 
cahva za ves njihov 
narti le inž. Čop, ki 
lel, d i skupaj s svo-

iodar sakemu upoko-
e bil adnje zaposlen, 
vesel ivokih prijeten 
ček 1 tane, ki je pri* 

lovni »va rišem dolgo 

fan Ščerbič 

V soboto zvečer je bila v 
Čufarjevem gledališču osred
nja prireditev praznovanja 
45-letnice Svobode Jesenice. 
Do . prireditve in s tem do 
kulturnega jubileja Jesenic 
so pokazali tokrat Jeseničani 
lep odnos. Dvorano gledali
šča so popolnoma napolnili. 
Praznovanje se je začelo že 
ob 18. uri z otvoritvijo slikar
ske razstave v delavskem 
domu, ki so se je med števil
nimi predstavniki jeseniške
ga kulturnega in političnega 
življenja udeležili tudi sli
kar ji-amaterj i Circolo Civi-
dalese di Cultura Civid:de iz 
Italije, k i na razstavi sode
lujejo. Otvoritvi razstave je 
sledil pred gledališčem pro-
menadni koncert pihalnega 
orkestra jeseniške Svobode, 
s katerim so poskrbeli za 
praznično razpoloženje šte
vilnih udeležencev prireditve. 
Pred prireditvijo v Čufarje
vem gledališču je imel uvod
ni govor Jože Vari , predsed
nik Svobode Jesenice, k i je 
seznanil številno občinstvo s 
pričetkom kulturne dejavno
sti na Jesenicah, delom jese
niške Svobode v dobi stran-
karstva po osvoboditvi in 
danes. Ker skrbi Svoboda 
Jesenice v vedno večji meri 
tudi za zbliževanje kulturnih 
odnosov z zamejskimi kul

turnimi društvi, praznuje 
Svoboda svoj jubilej pod 
geslom »Kultura' ne- pozna 
meja.« Program je pričel 
ansambel narodnih plesov 
domače Svobode z gorenj
skimi plesi. Sledil je nastop 
moškega pevskega zbora 
SPD »Edinost« iz Škufič na 
Koroškem, ki je z donečimi 
koroškimi narodnimi pesmi
mi privabil marši kpmu sol
ze v oči, za dobro voljo pa 
je poskrbel njihov instru
mentalni ansambel. Za Ko
rošci je nastopil mešani pev
ski zbor Svobode »France 
Mencinger« Javornik — Kor . 
Bela s tremi umetnimi pes
mimi. Dokazal je, da je naj
večji in najkvalitetnejši me
šani zbor v občini. Posebnega 
navdušenja so bili deležni 
Italijani iz Pontebe v Kanal
ski dolini. Tako mešani pev
ski zbor, kot folkloro sestav
ljajo v glavnem sami mladi 
pevci in plesalci, ki so bili 
deležni prav take pozornosti 
kot_bratje Korošci. Program 
je dopolnil še domač komor
ni zbor z umetnimi, črnskimi 
duhovnimi in narodnimi pes
mimi ter ansambel narodnih 
plesov s srbskimi plesi. Za 
zaključek so zapeli domači
ni, gostje iz ^Avstrije in Ita
lije, Zbor iz Verdijeve opere 

Hokej: Cirkus sodnikov! 
KRANJSKA GORA : OLIMPIJA 5:7 (2:1, 1:4, 2:2) 
S temi besedami so v soboto zapuščali hokejsko igrišče 
pod Mežakljo gledalci, ki so si ogledali srečanje med Olim-
pijo in Kranjsko goro. Bilo jih je okrog tisoč. To srečanje 
je vodilo osem sodnikov iz raznih krajev države. 

Prvo tretjino sta sodila Ja-
nežič in Bertuš. Igra ni bila 
niti groba, še manj pa ostra, 
toda ta dva moža s piščal
kami sta tekmovala, kdo bo 
izključil več igralcev. Kazni 
so kar deževale. Vrhunec ne
znanja v sojenju je b i l v 
12. minuti druge tretjine, ko 

sta sodnika (če jih po tem 
izpadu še lahko tako imenu
jemo) Kneževič in Donaval 
napravila pravo zmedo med 
igralci. Izključila sta dva 
igralca Kranjske gore, izgu
bila pregled nad igralci in 
naenkrat so se znašli na ka
zenski klopi vsi igralci Kranj
ske gore. Po krajšem posve
tu med seboj sta izrekla tu
di nekaj disciplinskih kazni, 
vendar za vzroke verjetno 
tudi sama ne vesta. Dru
ga tretjina je bila kmalu 
končana in Donaval — Kne
ževič se nista več pojavila 
na igrišču. 

Na led sta prišla nova sod
nika Dordevič in Kaltenekar. 
Hotela sta popraviti slab 
vtis kot tudi Cesar in Križ, 

"ki sta vodila tekmo zadnjih 
deset minut. 

Med srečanjem Olimpija: 
Kranjska gora je bilo izreče
nih 17 kazni po dve minut; 
ali bolje rečeno, 34 minut so 
moštva igrala okrnjena za 
enega ali dva igralca. Izrečene 
pa so bile tudi discip. kazni, 
ki pa niso razvidne iz. zapis
nika. Gledalci so obsojali ta 
nenavadni razplet dogodkov, 
ker niso do kraja gledali le
pe igre enakovrednih na
sprotnikov, pač pa so morali 
spremljati »eksibi-ijo« neka
terih sodinikov, k i so vzbu
jali občutek, kakor da je 
tekma zaradi njih in da se 
zato hočejo uveljaviti po 
svoje. In to naj bi bili arbi
tri , ki bodo sodili in pred
stavljali sodniški zbor sve
tovnega prvenstva v hokeju 
na ledu leta 1966 pr i nas. 

;a ob jo in nato sle-
podbi a« nagrada. Ne 
če bo sadel, toda zdi 

da i agrade (vzpod-
!) si o nekje med 
20.00( narji, nekateri 
:ži d< celo 30 ali 40 
in P redki in izje-

sto i več stotisoč 
ev. 
nekd< izboljšavo pri-
želez; milijon dinar-
tno i »bi recimo za 
000 i tjev, ali deni-
i.OOO i rjev (več prav 
> ne! o moje to ni 
3udii< avtorja nagra-

enki podjetju pa 
mil' prihranka iz 
leto, ej permanent-

>redla i] j e morda 
g štu il več let, ker 
>bičaj predlagatelji 

z i 'letno prakso, 
dnina , ki jo dobi, 
ierna- ekakor nd mo-
nagr2 avtorju ozna-
ot vz tadne, ampak 
,j-nas Bo od tega — 
lulati 

S tem pa ni rečeno, da iz
boljšav v železarni ni. So, in 
j ih tudi izvajamo, samo ne
kateri j ih verjetno ne uve
ljavljajo, ker niso kos zaple
tenemu postopku prijave, 
drugi pa spet ne želijo dobi
t i »napitnine« za svoje delo. 

Prav gotovo je, da za tako 
stanje ali bolje -za predpise, 
po katerih se določajo od
škodnine, ni in ne more biti 
kriv referat za racionalizaci
jo niti komisija. Mislim, da 
lahko rečemo, da predpisi ne 
ustrezajo liniji »vzpodbudne
ga« nagrajevanja in da taki 
kot so, ne morejo vplivati na 
povečanje števila predlogov. 
In če je temu tako, bi kaza
lo predpise popraviti, če j ih 
lahko seveda! 

Vendar pa menim, da za
enkrat ne kaže razglašati in 
pisati o vzpodbudnih, veli
kih, upravičenih in lepih na
gradah. Če že ne gre druga
če, je bolje in bolj dostopno, 
da molčimo. 

U.J. 



JESENIŠKA KOMUNA 
in njeni problemi 

Pred sindikalnimi občnimi zbori 
Sindikalne podružnice naše komune bodo imele v času od 
1. novembra 1964 do konca februarja 1965 redne občne zbore, 
na katerih bodo poleg novih vodstev podružnic volili tudi 
delegate za konferenco Občinskega sindikalnega sveta, ki 
bo v jeseni 1965. Ob tej priliki je Občinski sindikalni svet 
analiziral delovanje sindikalnih podružnic ter v glavnem 
ugotovil naslednje: 

Pri svojem delovanju so 
podružnice dajale vse preveč 
poudarka organiziranju raz
nih izletov in praznovanju 
raznih praznikov, premalo pa 
je bilo konkretnih razprav o 
nalogah sindikata, organizaci
j i proizvodnje, nagrajevanju, 
42-urnem tedniku j n ostalih 
važmh vprašanjih. 

V manjših deiovnih organi
zacijah je opaziti nepravilno 
sodelovanje sindikalnih vod
stev z organi samoupravlja
nja. So celo primeri, da je 
predsednik podružnice tudi 
predsednik delavskega sveta 
ali upravnega odbora. Poleg 
tega sindikalni funkcionarji 
na raznih sestankih ne izna
šajo stališča podružnice, am
pak svoja, kar kaže na to, 
da izvršni odbor podružnice 
n i vedno zavzel do nekega 
primera določenih stališč. 

Iz apalize je razvidno, da 
večina gospodarskih organi
zacij skrbi za dvig strokov
nosti kadra, saj večina orga
nizacij štipendira, vendar ne
katere to delajo brez siste
ma. Še posebne težave pri 
vzgoji novega kadra pa se ka
žejo v manjših delovnih skup
nostih. 

Sindikalne podružnice tudi 
niso posvetile dovolj pozor
nosti zadnjim ukrepom ZIS, 
saj so o teh ukrepih razprav
ljali le v ožjem krogu s pred
stavniki družbeno-poLitičnih 
organizacij, medtem ko so 
bil i člani kolektivov dokaj 

slabo informirani oziroma le 
iz dnevnih časopisov. 

Takšne ugotovitve vsekakor 
kažejo na to, da bodo morale 
sindikalne podružnice spre
meniti način svojega dela in 
svojo aktivnost usmeriti v 
bolj konkretno delo, tako da 
bodo res osnovni nosilec ak
tivnosti sindikatov v delovni 
organizaciji. 

Ob pripravah na občne zbo
re je seveda nujno v ospredju 
tudi vprašanje novega kadra, 
saj je delovanje neke organi
zacije odvisno predvsem od 
kadrovskega sestava odbora. 

. V večini primerov vedno 
želimo pritegniti k sodelova
nju ljudi s čim večjo afirma
cijo, to pa pomeni, da so že 
zelo obremenjeni z ostalimi 
funkcijami. Zaradi tega je.se
veda nujno njihova aktivnost 
manjša, ker so preobremenje
ni. Pr i kadrovanju velikokrat 
pozabljamo na ljudi iz nepo
sredne proizvodnje, k i delajo 
v samoupravnih organih, ven
dar še niso preobremenjeni s 
funkcijami. 

Zato bodo morale biti pri
prave na občne zbore teme
ljite, predvsem pa bodo mo
rali izvršni odbori sindikal
nih podružnic pripraviti in po
drobneje obdelati nekaj naj
važnejših vprašanj s področ
ja samoupravljanja, delitve 
dohodka, izobraževanje, re
kreacije, družbenega stan
darda, medsebojnih delovnih 
razmerij, notranje zakonoda
je in podobno. 

Š P O R T N E 
B R Z O J A V K E 

Eden najboljših jugoslo
vanskih branilcev v hokeju 
na ledu.Ravnik si je pri tre
ningu poškodoval ramo. 
Zdravniki so mu predpisali 
tritedensko zdravljenje, za
to ne bo mogel še nekaj čat-
sa nastopati. 

Testiranje kandidatov za 
hokejsko državno reprezen
tanco bo na Višji šoli za te
lesno kulturo v Ljubljani od 
19. do 21. novembra. 

Prijateljska mednarodna 
hokejska tekma med mošt
vom Jesenic in finskim mošt
vom U V E IF O D D E H O L M 
bo y soboto zvečer na drsa
lišču pod Mežakljo ob 19. uri. 

Skupnih priprav hokejske 
državne reprezentance se ni
sta udeležila predstavnika 
Olimpije Župančič "in Aljan-
čič .zaradi službe oziroma 
šole. 

Edeji najbolj množičnih 
klubov, drsalno-kotalkarski 
klub je pričel z rednimi tre
ningi Klub je v nedeljo raz
delil vse drsalke, manjka pa 
j im j ih še vedno okrog 40 
parov. 

Košarkarski klub Jesenice 
bo imel uradni zaključek let
ne sezone v nedeljo zvečer na 
Hrušici v domu družbenih 
organizacij. Po slavnostni se
j i bo za vse udeležence 
skromna pogostitev. 

Okuženo ozračje 
in njegov vpliv na: 

• proizvodne naprave, 
• kovinske in druge dele stavb, 
• estetski izgled naselij, 
• zdravje ljudi in 
• njihovo delovno sposobnost. 

Škodljive snovi v ozračju 
ki nastopajo v vedno večjih 
koncentracijah, so nujen 
spremljevalec napredka, iz
gradnje industrije, potrošnje 
premoga, drv in naftnih de
rivatov. 

Kako naraščajo ta po
dročja v naši deželi. 1929. leta 
so nakopali v Jugoslaviji 
5,6 milijona ton premoga, 
lani pa 27.422 milijonov ton. 
Ves ta premog je zgorel in 
oddal v ozračje žveplo, pepel 
in saje. Vsega tega je vsebo
valo naše ozračje lani pet
krat več kot v letu 1929. še 
huje je z nafto, ki smo jo 
načrpali leta 1939 tisoč ton, 
lani pa že 1,611.000 ton. 
1939. leta je zastrupljalo 
ozračje 39.000 avtomobilskih 
izpušnih cevi lani pa že 
183.000. Teh nekaj podatkov 
pove, kako naglo se ozračje 
zastruplja. 

Za industrijske kraje ni 
moč misliti, da bi bilo 
ozračje zastrupljeno manj 
kakor je povprečno zastrup
ljeno ozračje kjerkoli v naši 
domovini, pač pa je znatno 
bolj. In to drži še zlasti za 
Jesenice. V Sloveniji je samo 
v Trbovljah in Hrastniku več 
nasedlin na površju in več 
žveplovega dioksida v ozrač
ju kot na Jesenicah. Tako 
stanje ozračja ima nedvom
no silen vpliv na rjavenje 
proizvodnih naprav, indu
strijskih in stanovanjskih 
poslopij ter na zdravje ljudi. 
Zato' je odveč mišljenje, da 
se zastrupljenost ozračja 
maščuje samo parcialno, na 
nekaterih področjih, škoda, 
k i nastaja, zajema vsa po

dročja od prenaglega uniče
vanja industrijskih naprav 
do ljudskega zdravja. Krat
kovidno je torej, če pušča
mo vnemar izgrajevanje či
stilnih naprav, k i naj vsaj 
delno skrbe za izločanje 
škodljivih snovi. In na Jese
nicah s tem tako radi odla
šamo. Ce nam že ni za ško
do, . k i dnevno nastaja na 
proizvodnih napravah in 
stavbah, naj nam bo vsaj za 
zdravje ljudi. Saj je ljudsko 
zdravje in delovna sposob
nost, k i iz njega izvira, ele
ment, k i ga kaže upoštevati 
kot ekonomsko kategorijo. 
Na Jesenicah je bilo 1. 1958 
štirikrat več obolenj dihal
nih organov, kot znaša slo
vensko povprečje, skoraj 
trikrat več obolenj prebav
nih organov, še enkrat več 
kožnih obolenj in trikrat več 
obolenj vidnih organov, č e 
bi naredili račun, koliko smo 
doslej izdali za zdravljenje 
vseh naštetih obolenj, k i v i 
soko odstopajo od si oven ke-
ga povprečja, aii bi ne dobili 
za ta denar že kompletnej-
ših čistilnih naprav za vse 
naše industrijske obrate in 
še bi morda kaj ostalo za 
rekreacijo delovnega človeka 
in zdravstveno preventivo. 
Premislimo torej! 

P. G. . 

Popisujte 
v Železarja! 

Druga najpomembnejša gospodarska 
panoga občine - turizem 
Na to temo je bilo popisanega že mnogo papirja. In vendar 
je vloga te druge najpomembnejše gospodarske panoge pri 
nas še dokaj simbolična, saj letno ne obrača še niti dveh 
milijard dinarjev (prva je železarstvo, ki že zdaj obrača 
letno nad štirideset milijard in jih bo po dovršeni rekon
strukciji okrog šestedeset). Vidimo torej, da je druga go
spodarska panoga kar dvajsetkrat za prvo. 

Vendar ima potencialne 
razvojne možnosti in če ž e 
oe bo mogla nikoli konkuri
rati železarstvu, bo pa lahko 
daleč prehitela vse ostalo 
gospodarstvo občine. Nihče 
ne more prerokovati, vendar 
je moč do srede prihodnjega 
desetletja turistični promet 
vsaj popestriti. Zato n i treba 
biti v predvidevanjih preve
lik optimist. Razumljivo je 
za takšen razvoj treba name
niti še znatnejša sredstva. 
Poslej smo na Jesenicah vlo
žili v turizem manjša sred
stva, kakršna so tista, k i j i h 

ta panoga letno obrača (to
rej manj kot dye milijardi). 
Na videz in ob površni pre
soji je to majhen znesek. Ob 
upoštevanju, kako težko je 
takšen znesek investicijskih 
sredstev ustvariti, ali kako 
daleč se je treba zadolžiti, če 
gradiš na upanje, pa številka 
mahoma dobi hudo pomem
ben značaj. Jasno in razum
ljivo je, da brez nadaljnjega 
investiranja ne bo mogoče 
povečevati turističnega pro
meta. Neprestano pa sili v 
ospredje vprašanje, kako in
vestirati. A l i smo še v stanju 

vložiti denar v kakšen Pri-
sank, k i vloženih sredstev 
naši generaciji ne bo povrnil, 
ali b i nemara lahko investi
rali tudi drugače, bolj učin
kovito, tako, da se "bo vloženi 
denar hitreje vračal. 

Kako investirati? 
2892 turističnih postelj je 

res skromno število čeprav 
ne nepomembno. Toliko tu
rističnih postelj je namreč 
zdaj v jeseniški občini. Po ur-
banistično-razvojnem načr tu 
naj bi imela naša občana čez 
trideset let nad deset tisoč 
turističnih postelj. Kapacite
te naj bi se torej več kot po-
trojile. Doslej še nismo rekli 
nobene besede, koliko bodo
čih turističnih postelj bo v 
družbeni in koliko v zasebni 
lasti. Ce b i zgradih polovico 
manjkajočih posteljnih pro

storov v zasebni in polovico 
v družbeni lasti, bi to pred
stavljalo za družbo najmanj 
pet milijard dinarjev, torej 
dva in polkrat toliko, kolikor 
je bilo .v turizem investirane
ga doslej. Takšno število po
stelj morajo spremljati za
dostne restavracijske zmog
ljivosti, prostori za razved
rilo in kulturno udejtvovanje, 
športni in rekreacijski pro
stori, žičnice, ureditev nase
lij in še marsikaj. To skupaj 
pa da daleč višjo številko kot 
zgraditev posteljnih zmoglji
vosti. Res je urbanistična za
snova raztegnjena na tride
set let, vendar ni prezgodaj, 
če se že zdaj začnemo vpra
ševati, kako bomo zbrali tako 
velika sredstva, k i so za ure
sničitev programa potrebna. 

Odpirata se dve poti. Pot 
pogumnega najemanja kredi
tov (seveda, če njam j ih bo 
kdo dal) in pot postopnega 
investiranja iz lastnih ustva
rjenih sredstev, k i naj jih 
zberemo v občini kakorkoli 

že. Prva pot je hitra, vendar 
v sedanjih pogojih obstoji le 
malo možnosti, da bi bilo 
mogoče kreniti po njej (saj 
je znano, kakšna investicij
ska suša nastopa)J Če pa bi 
kljub vsemu lahko najemali 
kredite za hitro investiranje, 
bomo najbrž že kmalu stali 
pred prezadolženostjo in bo
do bodoče turistično-gostin-
ske delovne organizacije le 
težko dosegale rentabilnost, 
ker bodo preobremenjene z 
odplačevanjem anuitet. Ob
stoji sicer nekaj možnosti, 
da naše področje na široko 
odpremo in začnemo vabiti 
tuje investitorje, naj začno 
vlagati svoja sredstva pri nas,' 
Najbrž bi se kdo dobil, ven
dar je danes tako, da zahteva 
vsakdo tudi del naših sred
stev. Ponavadi se suče ta zah
teva okrog 50 odstotkov. In 
najbrž je v mnogih primerih 
tudi 50 odstotkov pomembna 
vsota. Pot investiranja iz last
nih možnosti, postopoma in 
vzporedno s sredstvi narašča-
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Vsega tega pa ne bo mo
goče v celoti konkretno ob
delati na občnem zboru, zato 
naj bi občni zbor podrobneje 
načel le dva ali tri najvažnej
še probleme, ostala proble
matika pa naj bi bila osnova 
za delovanje novih odborov 
podružnic v naslednji. man
datni dobi. S. H . 



Elektrifikacija proge je naredila Gorenjsko 
še lepšo in nas približala Ljubljani 

Kot smo že poročali, bo s 1. decembrom veljal nov vozni 
red. Velikih sprememb zaenkrat ne bo, ker ga zaradi 
mednarodnih vlakov in tudi drugih zvez od Ljubljane 
naprej ni mogoče povsem spremeniti. Popolnoma nov 
bo šele maja prihodnjega leta. -

Spremenjeni bodo v de
cembru v glavnem za nekaj 
minut le prihodi in odhodi 
vlakov z Jesenic, tako da bo 
mogoče po končanem delu 
z zmerno hojo priti pravo
časno na"~ vlak, medtem ko 
"je balo treba doslej na vlake 
za določene smeri skoraj 
teči. Novo je vsekakor to, 
dà bo pet parov potniških 
vlakov elektromotornikov, se
stavljenih iz treh štiriosnih 
voz z 210 sedeži in 200 sto
jišči. To so prve garniture, 
kupljene na Poljskem in bo
do krožile od Jesenic preko 
Ljubljane do Postojne. Zara
di njihove okretnosti bodo 
vozni časi od Jesenic do Lju
bljane skrajšani od sedanjih 
130 na 70 minut. 

Brzovlake bodo vozile elek
trične lokomotive, Tauern 
in Jugoslavija ekspres pa še 
diesel motorne lokomotive. 
Vse tovorne vlake bodo vle
kle električne lokomotive, le 

nabiralnik, k i manipulira po 
vseh tirih, bo vozil še parni 
stroj. V skupnem bodo le 
tri vlake vlekle še vedno par
ne lokomotive. 

Vsekakor je elektrifikacija 
gorenjske proge uspeh za že
leznico in tudi vso Gorenj
sko. Ljubljana nam bo po

stala bližja, saj bo brzovlak 
tam v 55 minutah. Zmanj
šale se bodo količine dima, 
ki je doslej v dokaj šnj i ko
ličini pomagal onesnažiti na
še ozračje. 

Železničarjem, k i so uspeli 
v tako kratkem času zaradi 
povečanja brzin popraviti 
progo od Ljubljane do Jese
nic in jo elektrificirati, ob 
otvoritvi prometa z električ
no vleko iskreno čestitamo. 

Objavljamo nov vozni red, 
ki začne veljati 1. decembra. 

Srečanje železarjev 

Prihodi vlakov na Jesenice 
Vrsta St. 

s. vlaka vlaka Iz Prihod 
i 

ekspresni 4 Beograda 0.38 Jugoslavija ekspres 
potniški 7113 Planice 5.04 
potniški 913 Nove Gorice 5.08 • 

potniški EM 912 Ljubljane 5.11 
ekspresni 141 Dortmunda 5.13 Jugoslavija ekspres 
brzi 908 Beograda 5,40 Direkt-Orient eksp. 
brzi ^ 159 Dortmunda 6.20 Hellas ekspres 

Vozi od 19. do 24. 
dec. in od 10. apr. 

• dalje v 

potniški 7115 Planice 7.44 
potniški 923 Nove Gorice 7.48 
potniški 914 Ljubljane 7,56 • 

potniški 4713 Villacha .8.53 
potniški 915 Nove Gorice 9.48 
potniški E M 910 Ljubljane 10.10 • 

potniški 7117 Planice 10.40 
potniški 7119 Planice 13.06 'i 

potniški 917 Nove Gorice 13.10 
potniški E M 916 Ljubljane 13.13 
ekspresni 105 Miinchena 14.28 Astrija ekspres 
ekspresni B T Beograda 15.02 
potniški 918 Ljubljane 16.24 • 

mešani 7131 Planice 17.07 T 

potniški 919 Nove Gorice 17.10 • 

potniški E M 920 Ljublj ane 18.08 
potniški 4723 Villacha 20.30 
potniški 7121 Planice 21.05 
potniški 921 Nove Gorice^ 21.10 
potniški E M 922 Ljubljane 21.13 
brzi 735 Miinchena 23.00 Direkt-Orient eksp. 
brzi A D Beograda 23.27 Hellas ekspres 

Vozi od 22. do 25. 
dec, 5. in 6. jan. i a 
od 13. aprila dalje 

Vlaki , označeni E M , so elektromotorniki. 

Odhodi vlakov z Jesenic 
Vrsta vlaka Štev. vi . za Odhod Opomba 

ekspresni 
potniški 
ekspresni 
potniški 
potniški 
potniški 
potniški 
brzi 
brzi 

potniški 
mešani 
potniški 
potniški 
potniški 
potniški 
potniški 
potniški 
ekspresni 
ekspresni 
potniški 
potniški 
potniški 
potniški 
potniški 
potniški 
potniški 
potniški 
brzi 
brzi 

140 
E M 911 

141 
7112 
913 

4712 
912 
734 

D A 

914 
7130 

E M 915 
926 

7114 
7116 
916a 

EM.917 
T B 
104 -
919 
918 

7120 
4722 

EM909 
920 

7122 
EM921 

907 
158 

• 

\ 

Dortmund 
Ljublj ano 
Beograd 
Planico 
Ljubljano 
Villach 
Novo Gorico 
Dortmund 
Beograd 

Novo Gorico 
Planico 
Ljubljano 
Novo Gorico 
Planico 
Planico 
Novo Gorico 
Ljubljano 
Beograd 
Miinchen 
Ljubljano 
Novo Gorico 
Planico 
Villach 
Ljubljano 
Podbrdo . 
Planico 
Ljubljano 
Beograd s 
Dortmund 

' 

1.10 
5.18 
5.42 
5.49 
5.50 
5.50 
5.52 
6.22 
7.12 

8.12 
8.15 

10.25 
11.10 
11.20 
13.47 
13.50 
13.52 
15.04 
15.34 
17.31 
17.33 
17.37 
19.30 
19.45 
21.45 
21.47 
21.50 
23.30 
23.57 

Jugoslavija ekspres 

Jugoslavija ekspres 

Direkt-
Orient epspres 
Hellas ekspres 
Vozi od 19. do 
24. 12. in od 
10. 4. dalje. 

Avstrija ekspres 
-

• 

• 

Direkt-
Orient ekspres 
Hellas ekspres 
Vozi od 22. do 
25. 12. in od 
13. 4. dalje 

Vlaki , označeni z E M , so elektromotorniki 
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V soboto je bilo na igrišču 
pod Mežakljo športno sreča
nje železarjev, k i so se ga 
udeležili športniki Železarne 
Jesenice in kolektiva strojne 
tovarne »Danielli« iz Udin. Z 
omenjeno firmo ima n a š ko
lektiv dobre poslovne in pri
jateljske stike. V soboto so 
e te vezi še okrepile na šport
nem polju. Najprej so se sre
čali v nogometu. Gostje so 
bil i boljši in so premagali 
domačine s 3:1 (2:0). Košar
karji so se oddolžili za poraz 

nogometašev in jih premagali 
s 64 : 35 ( 25 : 17). Po kon
čanem srečanju je bila skup
na večerja v zgornjih prosto
rih Kazine, v nedeljo pa so 
odšli na skupni izlet po Go
renjski. Peljali so j ih na 
Bled, v Bohinj in z žičnico 
na Vogel. Podobno povratno 
srečanje bo 5. in 6. decembra 
letos v Udinah v Italiji.. 

P. K . , 

Ne več »Izletnik«, 
ampak »Ljubljana 
transport« turistični 
biro Jesenice 
Bivše poslovno združe

nje Turistična agencija 
»Izletnik« Ljubljana je z 
vsemi poslovalnicami pre
nehalo obstajati 15. okto
bra letos. Od tega dne 
naprej je prišla bivša po
slovalnica »Izletnika« na 
Jesenicah v sestav po
slovne enote Jesenice in 
posluje pod nazivom 
»Ljubljana transport« tu
ristični biro Jesenice z 
nezmanjšanim obsegom 
poslovanja. Njihova tele
fonska številka je 82-264, 
tekoči račun pri NB Ljub
ljana pa 600-17-1-23. »Ljub
ljana transport« turistič
ni biro Jesenice pričakuje 
tudi v bodoče tesno po
slovno sodelovanje. 

Personalne vesti 
PERSONALNE VESTI ZA 
OKTOBER 
85 sprejetih delavcev, 63 

obračunanih delavcev, 10 
sprejetih uslužbencev iti 5 
obračunanih uslužbencev. 

UPOKOJENI SO BILI 
NASLEDNJI SODELAVCI: 
STANKO BRANC, 1911, sa

motama — 17 let v ŽJ; VA
L E N T I N F A B J A N , 1904, pro
met — proga, 16 let v ŽJ; 
ANTON MOHORIC, 1909, Ja-
vornik 1 — 33 let v ŽJ; ALOJZ 
PREŠEREN, 1912, Javoraik 
II — 32 let v ŽJ; I V A N PRI-
B Y L , 1909, promet — 33 let 

v ŽJ; LEOPOLD PRISTOV, 
1912, samotama — 20 let v 
ŽJ; ALOJZ RŽEN, 1914, po-
cinkovalnica — 8 let v ŽJ; 
ALOJZ ŠKRLJ, 1911, žicama 
— 18 let v ŽJ; ANICA V O V K 
1913, OTK — 19 let v ŽJ in 
ANICA ŽUMER, 1909, GEž — 
15 let v ŽJ. 

Vsem upokojenim sodelav
cem želimo, da bi dolgo uži
vali zasluženi pokoj! 

UMRLI: 
Franjo Vidovič, 1938, livar 

v livarni. Svojcem naše iskre
no sožalje. 

jočega turističnega prometa 
pa je dolga in ne obeta, da 
bi po njej lahko uresničili 
naše programe v tridesetih 
letih. 

Kaj torej? .. 
Preorientacija investicij. Za

časna usmeritev od dragih, 
včasih tudi polmilijardnih 
investicij, na cenena vlaga
nja, na tisto, kar hitro obra
ča denar in ustvarja nova 
sredstva za nova vlaganja. In 
kaj je to? • 

Campingi. Res niso dragi. 
V sosednji občini imamo si
cer dva campinga, k i sta do
slej zahtevala za svojo celot
no ureditev že blizu po petde
set milijonov dinarjev (Šo-
bec in Zaka). Vendar sta 
oba campinga začela dokaj 
skromno, turistični promet 
v njiju pa je že davno pre
raste! vložena sredstva; Upo
števati je treba, da v cam-
pingu - obrnjena sredstva 
ustvarjajo, znatno Stopnjo či
stega dohodka. 

In kje se nam ponujajo 
možnosti za ureditev camping 
prostorov? V poletnem času 
se vsak večer ustavi po ne
kaj inozemskih turistov na 
prostoru med cesto in Savo 
niže odcepa čez savski most 
vzhodno od Mojstrane. Tam 
j ih zateče noč in ker se j im 
zdi lepo, razpno svoje pon
jave. Doslej so tod taborili 
v glavnem divje, ne da bi 
se kje prijavili in ne da bi 
vsaj za prostor kaj plačali. 
Treba je namestiti le kako 
luč, napeljat i 'čez cesto vodo
vodno pipo in postaviti pre
proste sanitarije ter., seve 
postaviti ob cesti tablo, k i bo 
razodevala šotorišče prihaja
jočim in odhajajočim evrop
skim gostom, pa najbrž kma
lu ne bo vsako noč tam le 
nekaj šotorov, ampak vsaj 
dvajset. Ce bi sčasoma po
stale planjave premajhne, \t 
onkraj Save še dovolj prosto-

. ra. Ta camping so iznašli tuj
ci sami. Je izrazito prehoden 

l a k za eno samo noc. vendar 
je tudi to nekaj. 

Takih campingov, k i so si 
j ih poiskali tujci sami, je v 
ihojstranški okolici še nekaj. 
V bližini- Aljaževega doma v 
Vratih, onkraj suhe hudour
niške struge, je vsako poletje 
več šotorov. Nihče še ni za
pisal v noben prospekt, da 
je mogoče v Vratih taboriti, 
vendar ljudje tam tabore. Za 
dan, dva, tudi za ves teden. 
Že letos se je primerilo, da 
je bilo notri razpetih nad 
dvajset šotorov. 

Podobno je v Mlačcah nad 
Mojstrano. Lani so se tam 
utaborili neki mladi Franco
zi, k i j im je b i l prostor tako 
všeč, da so ga pohvalili v 
svojih časopisih. Njihovo 
hvalo so brali skavti v Strass-
burgu in letos so prosili tu
ristično društvo v Mojstrani, 
če lahko pridejo. Seveda so 
lahko prišli in kdo ve, kdo 
bo prihodnje leto takole po
iskal nekje daleč v Francij: 
lepe skrivnostne Mlačce. 



peter skalar 51 
ko se vrača življenje 

-»Ne vem, zakaj je ostal sam. Vam najbrž -ni čisto ne
znano. Iz njegovih blodenj sem sestavil povest, katerr-je 
najbrž treba verjeti. Proti jutru tistega dne, ko vam je 
bilo vsem globoko za nohti, je prijetno sanjal in zmrzo-
val. Ker je del tukajšnje divjine, se življenje nd hotelo 
ločiti od njega. Nekaj ga je ostalo do jutra in takrat so 
ga. našli Nemci. Pravi, da je poskusil streljati, pa mu je 
puška zatajila. Zmrznila. Tudi Nemci, da so ga merili 
in tudi njihovo orožje je bilo mrtvo. Ko so vrgli bombe, 
je potegnil bajonet in si ga porinil med rebra. Pravi, da 
ne ve, kaj je bilo potem. Nad srcem ima pokončno rano 
dn venomer govori, da si je prebodel srce. Nož mu je 
obtičal med rebri, kakor si mislim. Rano si je tiščal in 
krvavel ni kaj prida. Vrag vedi, kaj so mislili Nemci. 
Da bo izkrvavel ali zmrznil najbrž. Pustili so ga, naj sanja 
skozi mraz v svojo smrt in naj mu kr i počasi odteka. 
Vidva sta mestna človeka. Vesta, kaj pomeni biti »cah«. 
Dren in leska sta včasih cah. Lahko ju upogibaš na vse 
strani, a ju ne moreš zlomiti. Takšen je Zrnovec. Morda 
je sanjal, da gre pokladat živini aH da mesi mesto. Napol 
zmrznjen si je tiščal rano na prsih in taval v neznano. 
Jaz sem ga našel tisti dan opoldne. Ko je vse potihnilo, 
sem šel gledat, če lahko kaj rešim. Pod škrbinskim pla
zom je pridrčal predme". Malo življenja je bilo v njem in 
nič zavesti. Ves čas sem bil prepričan, da mi bo umrl. 
Šele predvčerajšnjim sem si dopovedal, da se mot m. 
Zato sem šel sinoči k Podrobarju po tobak in žganje. 
Pol življenja mu je ostalo. Zaradi tega sem naročil, da 
pride lahko kdo izmed vas sem. 

Taka je njegova zgodba. Kaj bomo z njim? Rana na 
prsih se mu noče zaceliti. Oslabel je in jaz mu nimam 
dati kaj drugega ko sok, močnik in žgance. V tem času 
je divjad breja. Sinoči sem mu zlil v grlo malo žganja. 
Potem mu je šla kr i mnogo hitreje po žilah in čelo mu 
je posinelo. Morali mu boste pomagati.« 

Polde je dregnil Martina: 
. . »Prav si imel.« 

Komisar je dolgo molčal.<Bilo je, kakor bi b i l on mol
čeči samotar in Vasilij, ki je stal na pragu, zgovorni 
revolucionar. 

»Ti lahko zveš vse,« je dejal čez dolgo. »Nocoj bomo 
prinesli k Podrobarju onadva s Škrbinskega vrha. Marka 
in Pavlova. Tja bo zahajal doktor Job. Ce bo imel Pod-
robar prostor za dva, se bo lahko zdrenjal tudi tretji. 
Ponoči ga odnesemo.« 

»Sem si mislil,« je dejal samotar. »Zarijta se na pograd 
v listje! Prihodnjo noč ne bosta spala in bogve ali sta 
prejšnjo kaj? Spočijta se in naspita! Stražil vaju bom.« 

(KONEC PRIHODNJIČ) 

Slikarska razstava pod geslom 
»Kultura ne pozna meja«! 

Preteklo soboto smo prisostvovali v mali dvorani delav-
skega doma pri Jelenu zelo pomembnemu in razveseljive-
mu dogodku; V počastitev 45-letnice ustanovitve jeseniške 
DPD Svobode »Tone čufar« je priredila njena likovna 
sekcija »Dolik« razstavo slikarskih del svojih članov. 

Skupaj z jeseniškimi ama
terskimi Mkovniki so se naše
mu občintvu predstavili tudi 
štirje italijanski slikarji, čla
ni »Circolo cividalese d i cul-
tura« iz Čedada. To je b i l na 
področju likovne umetnosti 
močan korak naprej pr i ures
ničevanju našega gesla »Kul
tura ne pozna meja!«, saj 
smo lahko preteklo soboto 
prvič pozdravili v mali dvo
rani pri Jelenu likovnike z 
onstran italijansko-jugoslo-
vanske meje. 

Otvoritev raztave je bila iz
vedena v prijetnem vzdušju 
in ob številni udeležbi občin
stva. Poleg predstavnikov je
seniških političnih, oblastnih 
in kulturnih forumov in ita-
lijariskih gov.tav so prisostvo
vali o t^or im tudi gostje s 

Koroške, ki so se istega ve
čera udelžili osrednje prire
ditve v dvorani gledališča 
»Tone čufar«. S strani itali
janskih gostov sta na otvo
ritvi spregovorila predsednik 
slovenskega prosvetnega dru
štva »Ivan Trinko* iz Čedada 
g. Mano Cont in predsednik 
»Circolo cividalese di cultu-
ra« g .Luigi Bront. Oba sta 
izrazila zadovoljstvo, da je 
omogočeno I : kemikom iz 
Italije prvič razstavljati na 
Jesenicah, zahvalila sta se za 
gostoljuben sprejem in pova
bila člane »Dolika«, da pride
jo že v bližnji prihodnosti 
razstaviti svoja dela v Čedad. 
G. Bront, k i je tudi razstavil 
olje »Partizanska bolnišnica 
Franja« in portret upravnice 
te bolnišnice dr. Franje, je to 
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svojevrstno delo ob tej pr i l i 
k i poklonil DPD Svobodi 
»Tone čufar« kot spomin na 
prvo srečanje v razstavni 
dvorani med likovniki iz Če
dada in Jesenic.' 

Gostje iz Čedada, Luigi 
Bront, Entrico de Cillia, Aldo 
Č o l o in Guido Tavagnacco, so 
razstavili deset del v olju. Je
seniški likovniki France Bre-
gant, Jože čebul j , France Do-
linšek, Janko Korošec, Janez 
Kozamernik, France Kreuzer, 
Pavel Lužnik, Tine Markež, 
Rudi Rajhman in Tone To-
mazin pa so se predstavili z 
dvajsetimi deli v olju, gvašu 
in akvarelu. 

Razstava je brez dvoma 
kulturni dogodek prve vrste, 
saj so razstavljena dela tako 
gostov kakor tudi naših ama
terskih hkovnikov vredna 
ogleda zaradi svojih umetni
ških kvalitet, zanimive tema
t i k i in dobre tehnike. 

K. . 

Hortikulturne zanimivosti 
Pod tem naslovom želimo našim članom in bralcem »Že 
lezarja« posredovati nekatere zanimivosti iz hortikulture 
ki so mnogim malo ali pa celo nič znane. S tem skrom-
nim prispevkom naj bi razširili hortikulturno obzorje ir 
pomagali okrepiti hortikulturno gibanje. 

Ob pregledu seznama čla
nov našega društva dobimo 
sliko, ki je vse prej kot raz
veseljiva in v nasprotju z 
Vzpodbudo za potrebe našega 
mesta in okolice. Vse preveč 
enostranski je naš razvoj 
turizma. Modeme in res po
gleda vredne zgradbe so brez 
primerno urejene okolice. To 
naj bi veljalo predvsem za 
turistične, oziroma gostinske 
objekte, kjer se vsako leto 
zvrsti večje število turistov, 
ki si želijo poleg notranje 
urejenosti tudi lepih horti-
kulturnih površin. -

Ob ugotovitvi, da so se od 
preko petdeset podjetij i n 
ustanov na Jesenicah, kate
r im smo poslali vloge ozi
roma prošnje za pristop v 
članstvo kot kolektivi, odzvali 
trije, res lahko rečemo, da 
je vse -premalo potrebnega 
zanimanja za razvoj turizma 
po tej strani. Odzvali so se 
medobčinska Komunalna ban
ka, Krajevna skupnost Sava 
in Qbčinski sindikalni svet. 
Prepričani pa smo, da j im 
bodo sledili še mnogi. Namen 
našega društva je razširiti 
zanimanje za hortikulturo, 
poglobiti hortikulturno mi
sel in krepiti voljo za kon
kretno ustvarjalno delo, k i 
mora izvirati iz posluha za 
življenjske potrebe našega 
človeka. S strokovnimi moč
mi, po programu našega druš
tva, želimo pomagati reše
vati pereča vprašanja vrtnar
skim delavcem, pri čemer bi 
rastel ugled vrtnarskega po
klica, z njim vzporedno pa 
dvig hortikulture. Hortikul
turno društvo ni bilo usta
novljeno zato, da bi v svo
j ih vrstah zbiralo morda 
zgolj vrtnarske strokovnjake 
in vrtnarska podjetja in da 
bi tako postalo le organiza

cija ljudi, ki so zaposleni v 
vrtnarstvu. 

Naloge društva s tem še 
zdaleč niso izčrpane. V prvi 
vrsti naj hortikulturne vred
note služijo delovnemu člo
veku, ki po napornem delu v 
tovarni, delavnici ali v ura
du potrebuje oddiha in osve
žitve v stiku z živo prirodo 
— ne le na nedeljskih izletih, 
marveč vsak dan v neposred
ni okolici delovnih in sta
novanjskih prostorov. Prav 
zaradi tega so organi gospo
darskih organizacij dolžni, 
da podpro prizadevanja druš
tva. 

Med prvimi bi morala na 
področju hortikulture sode
lovati industrijska podjetja, 
katerih proizvodhja kvari 
ozračje, podjetja raznih pa
nog, katerih objekti se estet
sko z okolico ne skladajo in 
iz tega razloga zahtevajo 
ustrezno ozelenitev, pa tudi 
gostinska in njim sorodna 
podjetja, ki morajo v last
nem interesu skrbeti, da je 
okolica hotelov in drugih 
gostinskih obratov urejena 
tako, da bo všeč "zahtevnemu 
gostu. Sicer pa skoraj ni po
membnejše gospodarske or
ganizacije, ki bi smela ostati 
ob strani, kadar gre za vpra
šanje hortikulture. č e že 
naš kmetski _človek, k i živi in 
dela v zeleni naravi, čuti po
trebo, da okrasi okna s cvet
jem in si poleg hiše uredi 
cvetlični vrtič, potem je to
liko bolj potrebno, da go
spodarske organizacije skrbe 
za okolje, v katerem živi nji
hov delavec. 

Za Slovence je hortikultura 
posebno važna. Po eni strani 
smo dosegli dokaj visoko 
stopnjo industrializacije, po 
drugi strani imamo vse po
goje za razvoj domačega in 
mednarodnega turizma. Skla
den razvoj industrije in tu
rizma pa si je težko zamisliti 
brez smotrnega reševanja 
hortikulturaih problemov. 
Naša dežela je lepa. Toda, 
ko se ponašamo z njenimi 
lepotami, preradi pozablja
mo, da se naravne lepote kr
čijo. Prijazne pokrajine kos 
za kosom vklepamo v železo 
in beton, tihe doline z mehko 
želenino sekamo z umetnimi 
pregradami, samotne loke 
preprezamo z žicami, stasito 
drevje v gajih podiramo in 
ga nadomeščamo s tovarni
škimi dimniki. Tehnizacija 
nujno krni lepote, ki jih je 
ustvarila narava. Nesmiselno 
bi bilo upirati se tehničnemu 
napredku, ki naj vodi člo
veštvo v boljšo bodočnost. 
Vendar ni nobenega dvoma, 
da ob naglem tehničnem na
predku podiramo marsikaj, 
kar bi lahko ostalo, ali da 
opuščamo skrb za nadome
stilo vrednostim, ki smo jih 
zares morali žrtvovati. 

Zato je potrebna široka 
družbena organizacija, ki bo 
opozarjala na napake, svari
la pred nepopravljivo škodo 

in dajala predloge za skladne 
rešitve. 

Hortikulturno društvo ni 
za to, da bi okrog gospodar
skih organizacij prosjačilo za 
podpore, marveč želi pritegni
ti delovne kolektive k aktiv
nemu sodelovanju. Pobude 
iz vrst delovnih kolektivov 
bodo društvu dragoceno na
potilo za njegovo delo, na
sprotujoča si mnenja pa bo 
društvo skušalo zbliževati z 
občutkom odgovornosti za 
skladnost našega družbenega 
gospodarskega m kulturnega 
razvoja. Razume se, da bi 
udeležene gospodarske orga
nizacije podprle društvo tudi 
materialno. S članarinami 
posameznih strokovnjakov in 
ljubiteljev društvo ne bo mo 
glo izpolniti vseh svojih ob
sežnih nalog. 

Napačno bi bilo pričako
vati, da bo društvo takoj po
kazalo vsakomur očitne ve 
like uspehe. Na poti svojega 
razvoja je storilo komaj prve 
korake. Toda to nas ne sme 
navdajati z malodušjem. Če 
ni drugega, smo dosegli to, 
da se je razširil krog ljudi, 
k i umevajo pomen hortikul
ture. Začeli so se bistriti poj
mi in konkretne . naloge do 
bivajo jasnejše oblike. S pr 
vimi skromnimi prireditva
mi smo dobili nekatere iz 
kušnje za prihodnje prire-
ditve večjega obsega. Slišali 
smo tudi kritična opozorila 
ki bodo društvenim delavcem 
napotilo za nadaljnje delo.' 

K . Z. 

ZAHVALA 

Ob težki izgubi mame in 
stare mame 

: 1 

CECILIJE RES MAN 

se najtopleje zahvaljujemo 
vsem, k i so jo spremili na 
zadnji poti. Še posebej se 
zahvaljujemo sosedom, ki sa 
nudili vsetransko pomoč, 
vsem darovalcem cvetja, ka
kor tudi javorniški godbi 
Iskrena hvala tudi Boštjano-
vemu Fil ipu za poslovilne be
sede ob odprtem grobu. 

Žalujoči: sinovi Bran
ko in Rudi z družino, 
Božo, sestre Ivanka in 
Micka ter brata Franr 
celj in Tone 

ZAHVALA 

Ob težkem in preranem 
slovesu od dragega moža in 
očka 

FRANJA VIDOVIČA 
se iskreno zahvaljujem so 
rodnikom, prijateljem, sode
lavcem sive livarne in UOS. 
Posebno zahvalo sem dolžna 
Mikolajevim in Petačevim za 
vsestransko pomoč v mojih 
težkih dneh. Iskrena hvala 
vsem darovalcem lepih ven
cev in cvetja, govornikoma 
in vsem, k i so ga spremili na 
njegovi zadnji poti v tako 
prerani grob. 

Žalujoča žena Karlota in 
sinek Zlatko 



Ka¡ bomo gledali v kinu 
Kino »RADIO« 

14 in 15. novembra amer 
ski g l in MOJA DRAGA K L E 
MENTINÁ, ob 17. i n 19. uri, 
v. nedeljo tudi ob 15. ur i 

16. novembra nemški filrr 
MOJA NEČAKINJA TEGA 
N E DELA, ob 17. in 19. ur i 

17. m 18. novembra ameri
ški f i lm N E Z N A N E C IZ 
NORD E X P R E S S A , ob 17. ir 
19. ur i 

19. in 20. novembra jugo
slovanski f i lm SVITANJE, 
ob 17. in 19. ur i 

21. novembra amer. barvni 
film ČAROBNI NAPOJ DR. 
J E R R Y J A , ob 17. in 19. ur i 

Kino »PLAVŽ« 
14. in 15. novembra ameri

ški f i lm N E Z N A N E C IZ 
NORD E X P R E S A , ob 18. in 
20. uri , v nedeljo tudi ob 16. 
ur i 

16. i n 17. novembra ameri
ški f i lm MOJA DRAGA K L E -
M E N T I N A , ob 18: in 20. ur i . 

19. in 20. novembra sovjet
ski f i lm ŽIVI ZAKOPANI, ob 
18. in 20. tiri 

21* novembra švedski film 
VOJNI ZLOČINCI — II. del, 
ob 18. in 20. ur i 

Kino ŽIROVNICA 
14. novembra amer. barvni 

film POJMO V DEŽJU 
15. novembra jugoslovan

ski f i lm VALOVITO POLET
J E 

18. novembra ameriški fi lm 
MOJA DRAGA K L E M E N T I 
NA 

21. novembra sovjetski film 
ŽIVI ZAKOPANI 

Kino DOVJE 
14. novembra jugoslovanski 

f i lm VALOVITO POLETJE 
15. novembra amer. barvni 

f i lm POJMO V DEŽJU 
19 novembra ameriški fi lm 

MOJA DRAGA K L E M E N T I 
N A 

21. novembra ameriški film 
N E Z N A N E C IZ NORD E X -
PRESSA 

Kino KOROŠKA B E L A 
14. novembra sovjetski film 

ŽIVI ZAKOPANI 
15̂  novembra amer barvni 

CS film STRELI OPOLDNE 
16. novembra ameriški film. 

N E Z N A N E C IZ NORD E X -
PRESSA 

21. novembra jugoslovanski 
film SVITANJE 

Kino K R A N J S K A GORA 

14. novembra amer. barvni 
CS film STRELI OPOLDNE 

15. novembra sovjetski film 
ŽIVI ZAKOPANI 

19 novembra ameriški fi lm 
N E Z N A N E C IZ NORD E X -
PRESSA 

20. in 21. novembra ameri
ški film MOJA DRAGA K L E 
M E N T I N A / 

DEŽURNI ZDRAVNIK 

Za čas od 13, novembra od 
12. ure do 20. novembra do 
12. ure. 

ZAHODNI D E L JESENIC: 
dr. Milan Čeh, Jesenice, Ce
sta maršala Tita 88, telefon 
82-245, interni 728. 

VZHODNI D E L J E S E N I C : 
dr. Franc Trampuš, Jesenice, 
Cesta revolucije 9, telefon 
82-245, interni 874. 

Š P O R T I N 

K U L T U R A 

France Žvan Jeseniški hokej zdaj in v bodoče 
(NADALJEVANJE IZ 
PREJŠNJE ŠTEVILKE) 

Najbrž bo treba formirati v 
okviru upravnega odbora ne
kaj komisij in tajništvo ter 
delo razmejiti in razdeliti. O 
načinu dela bodo morali 

-Spregovorili novi poslovniki 
in pravila. Ob njih spreje
manju in oblikovanju naj 
pride do izraza najširša de
mokracija' in načelo javnosti 
naj dobi svoj viden pouda
rek. Ko bodo sprejeti, naj 
veljajo. Zaradi razsežnosti 
dela v upravi kluba je deli
tev področij najbrž nujna, 
če želimo tudi v upravi ob
držati čist, neizprijen ama
terizem. Smatramo, da naj 
velja načelo amaterizma v 
enaki meri za igralce in za 
upravo. 

Vztrajanje na čistih ama
terskih načelih velja torej 
enako za upravo, funkcionar
je in igralce. 

Uprava kluba je osvojila 
sklep, p r i katerega sprejetju 
so posamezni _ funkcionarji 
tudi aktivno sodelovali, naj 
se izvede analiza stroškov 
hokejskega športa na Jeseni
cah vsaj za nekaj let .nazaj. 
Ne vidim razloga, zakaj bi 
ne izdelali takšne analize za 
vse obdobje, kolikor gojimo 
naš šport številka ena. Ana
liza., bo . zanesljivo pokazala 
koliko je delovni človek Je
senic za svoj klub prispeval 
v preteklosti. Skozi to bo raz
vidno, a$ ceni svoj klub/ svoj 
šport in svoje »fante« — 
igralce. Prav je, da razgrne
mo pred jeseniškim občanom 
račun in da povemo, po 
kakšnih poteh, na kakšne 
načine in kako je bil hokej 
finansirain v preteklosti. Ob 
tej priložnosti se bomo lahko 
vprašali, kako zastaviti finan-
siranje v bodoče^. Osebno 
sem proti vsem kanalom, naj 
bodo oprti na še tako teht
no dokazovanje njihove opra
vičenosti. Prav je, da proizva
jalec, k i sredstva ustvarja, 
ve, kako in kam gredo, za kaj 
se trosijo in kakšne rezulta
te dajejo. Prav je tudi, da 
se krog""vseh prizadetih lju
di zavestno odloča, za kaj bo 
namenil svoja sredstva in pod 
kakšnimi pogoji j ih bo žrtvo
val nekemu namenu. To naj 
bi veljalo sploh za vsa pod
ročja nkšega javnega življe
nja, za vse naše službe in ža 
celoten kompleks naših po
treb, želja in odločitev. 

Ob razvitju računa pred ce
lotno jeseniško javnostjo naj 
bi predložene številke in po
datki pokazali, koliko je 
družba prispevala k dvigu 
kvalitete posameznih igral
cev, potem pa bo mogoče na
staviti za vsakega igralca ka
drovsko in materialno karto
teko, k i bo registrirala nije-< 
gov vzpon in stroške. 

Perdlog ni naperjen proti 
igralcem. Nikakor ne. Mor
da se bo ravno ob tej v pri-
ložnosti pokazalo, kako . je 
treba skrbeti za igralce v bo
doče. Omogočen pa bo jasen 
aranžma med klubom in je
seniško javnostjo na eni ter 
klubom in posameznim igral
cem na drugi strani. Tak 
aranžma naj ima v svoji 
končni konsekvenci za vodi
lo in osnovno skrb tudi 
osebnostno rast igralca, nje
govo meto v družbeni pro
izvodnji, v kateri naj živi in 
bo živel tudi, ko ne bo več 

,,aktiven igralec. Razviden bo 
tudi celoten kompleks njego
ve vraščenosti v športna pri
zadevanja kluba. 

Razmere, k i so bile povod 
ponovnemu pretrešanjiu od
nosov v hokejskem iktabu, 
so napotile funkcioniarje v 
klubu i n izven njega, da bo
do začeli zaostrevati discipli
no na treningih, tekmah in 
potovanjih. Disciplina — za

vestna i n športna — je po
treben in najbrž fundamenta
len, element vsakemu šport
nemu uspehu. Pri hokejskem 
športu je uspeh posamezni
ka uspeh kolektiva, kakor 
je tudi uspeh kolektiva uspeli 
posameznika. Za doseganje 
kolektivnih uspehov pa je 
treba discipline pr i vsakem 
posamezniku -in si ni mogoče 
dovoliti anarhičnih izpadov, 
neposlušnosti, postavljanja 
zahtev takrat in tam, kjer za 
to ni mesta ter uveljavljanje 
dve ali celo več politik (igral
čev .proti upravi ipd.). 

Potrebno je zelo harmonič
no delo. Za zaostritev disci
pline mora vsak igralec in 
vsak funkcionar razumeti 
smisel kolektivnega dela in 
kolektivnega odločanja. Naj
brž bo treba odločitve spre
jemati na čim širši, se pravi 
na čini demokratičnejši fron
ti, razen tega pa j ih bo tre
ba temeljito razjasnjevati, 
preden bodo začele veljati. 
Šele tako lahko pričakujemo, 
da bodo odpravljena razha
janja in formiranje grupacij 
v klubu. f 

Kvaliteto lahko jpričakuje-
mo samo kot rezultat mno
žičnosti. N i moč misliti, da 
bo mogoče dobiti toliko ho
kejskih »asov«, kolikor j ih je 
potrebnih za eno moštvo, če 
vsako leto odpremo nov 
oddelek hokejske šole in poš
ljemo skoz njega desetino 
mladih fantov. To je znatno 
premalo. Najbrž bo mogoče 
uresničiti priporočilo, naj b i 
že v nastopajoči sezoni orga
nizirali več hokejskih šol za 
mlade igralce in začeli s tek
movanji na širši osnovi 
(medsebojna tekmovanja raz
redov razHčnih šol, šolskih 
ekip ipd.). Narediti bo treba 
znatno več za množičnost ho
keja. Iz nje bo zanesljivo 
rasla kvaliteta v njenem im 
teresu je treba vzrajati pri 
dveh ligaških moštvih v obči
ni (Jesenice in Kranjska go
ra) -in obe moštvi negovati 
ter podpirati. Kranjska go
ra lahko služi v kritičnih pr i 
merih res kot rezervat igral
cev, sicer pa naj ima tudi 
svoje samostojno športno 
življenje ter naj zadovoljuje 
specifične potrebe terena, na 
katerem je organizirana. 

Stopnja dosežene kvalitete, 
renome in vzpostavljeni stiki 
omogočajo našemu hokejske
mu klubu intenzivno vrašča-
nje v mednarodno športno 
življenje. Zato prihajajo na 
Jesenice pogosto igrat tuja 
moštva, prav tako pogosto pa 
odhajajo domači igralci i a 
funkcionarji na tuje. Takšno 
pestro športno življenje pr i 
naša s seboj svoje probleme 
Vsa srečanja na tujem, v ka^ 
terih sodelujejo naši igralci, 
naj b i bila pripravljena ta
ko, da k organizaciji ne bo 
pripomb. 

(Dalje prihodnjič) 

kaj je novega v gledališču? 

Premiera ni uspela 
TOOLON VESA : JESENICE 8 : 6 (2:4, 4:1, 2:1) 

Na igrišču pod Mežakljo je~hila v petek prijateljska med-
narodna hokejska tekma med Jesenicami in TOolon 
VESO iz Helsinkov (Finska). Pred 3000 gledalci sta sodila 
inž. Pogorelec in Žitnik ne najbolje. 

VESA: Másala, Reías, Hann-
kolina, Levsvuo, Mavssila, 
Kuusisto, Koivunen, Simóla, 
Vorio, Talaslahtd, Kaliala, 
Parkkinen, Bruun, Kall io, 
Votinen. 

J E S E N I C E : Korantar, No
vak, Brun, Ivo Jan, Kristan, 
Trebušak,- Tišler, Klinar, 
Mlakar, Pleticha, Felc, Valen-
tar, Hi t i , R. Smolej, Beravs. 

Igra se je pričela v ostrem 

tempu, situacij za dosego 
gola je bilo dovolj na pbeh 
straneh. Prvi se je znašel 
Pleticha v drugi minuti in 
prevaril vratarja gostov. V 
četrti minuti igre so gostje 
izenačili preko Parkkinena. 
Jeseničani so poslali v napad 
najmlajše, k i so pokazali 
zelo lepo igro, toda trenutno 
boljši gostje so v nenadnem 
prodoru povišali rezultat na 
2:1. Rezultat je izenačil Felc 
v osmi minuti in kmalu na
to povedel Jeseničane. Odlič
ni vratar Masala je ubranil 
nekaj nevarnih strelov v. 
zadnjem delu tretjine. Toda 
pritisk domačinov n i popustil 
in Tišler je povečal rezultat 
n a 4:2. 

V drugi tretjini so bi l i Je
seničani zelo slabi in so gost
je-najprej izenačili, nato pa 
povedli s 5:6, ko so v štirih 
minutah dosegli štiri gole. 

~ V zadnji tretjini so Jese
ničani zaigrali spet lepo. Re
zultat je izenačil Klinar -v 
solo prodoru, To j im je vli
lo novih moči, toda vratar 
gostov je odlično posredovai. 

V nenadnem protinapadu so 
gostje v šesti minuti zopet 
povedli. Ker So se moštva 
menjavala, leteče, je bilo ne
nadoma na igrišču šest igral
cev gostov. Sodnik je preki
ni l igro in kaznovana, sta 
bila dva igralca. Toda tudi 
ta premoč ni pomagala do
mačinom. Zadnjih pet minut 
so imeli domačini igralca 
manj in gostje so dosegli še 
en gol ter s tem končni re
zultat 8:6 v njihovo korist. 

P. K . 

v petek 13. novembra ob 
19.30: C. Goldoni »RIBIŠKE 
ZDRAHE.« 

Nedelja 15. novembra, ot 
15. in 19.30: C. Goldoni »RI
BIŠKE ZDRAHE.« 
] Obiskovalce opozarjam« 
na prvo nedeljsko popoldan
sko predstavo. Vstopnice 
rezervirajte na telefon 82-200 
in j ih dvignite najmanj pol 
ure pred predstavo. 

Sobota 21. v novembra ob 
19.30: P. G. Lorca »DOM BER
N A R D E ALBE« — gostova
nje v ljubljanski drami. 

GLASILO D E L O V N E G A 
K O L E K T I V A ŽELEZAR
N E J E S E N I C E — Ureja 
redakcijski odbor — Glav
ni in odgovorni urednik 
Remigij Noč — rokopisov 
in fotografij ne vračamo 
— Naslov: Uredništvo Ze-
lezarja, železarna Jese
nice. Tel. int. 758 in 394 — 
Tisk ČP »Gorenjski tisk« 

Kegljači na ledu 
Kegljači na ledu se že mar

ljivo pripravljajo na sezono 
Sedaj imajo dvakrat teden
sko treninge. V novembru bc 
klubsko prvenstvo in turnii 
s sodelovanjem vseh domačih 
moštev. Za dan republike 29 
novembra pa bodo priredili 
mednarodni turnir. 



Kino-foto tehnika se širi 
v množičnost in kvaliteto 

K r i ž a n k a 

Težave s plavžnim plinom 
V zadnjem času potrošniki plavžnega plina, to je kotlovna 
in livarna, večkrat negodujejo, da plina primanjkuje. Pri opo-
zorilih zelo radi navajajo, da na plavžih spuščajo plin v zrak. 
Res je, da na peči št. 1 večkrat uhaja na svečah plin in 
je težko razumeti, zakaj. Že večkrat smo razpravljali, kaj 
bi ukrenili, da bi bile izgube plina čim manjše, toda ukrepi, 
ki smo jih sedaj že podvzeli, nam niso dali zadovoljivih 
rezultatov. Kljub temu, da smo pospešili pranje plinovodov 
in povečali nego starih čistilcev, nam plin še vedno uhaja 
v zrak. 

Sedaj nameravamo vgraditi 
nove oblike zapornih elemen
tov na svečah in upamo, da 
bo stanje potem boljše, (ven
dar bomo v primeru nered
nega hoda plavža št. 1 še 
vedno morali plin spuščati v 
zrak. Glavni vzrok Za to je 
v tem, da so stari čistilci v 
hali, kjer je tudi aglomera
cija in pri večjem pritisku 
obstoja nevarnost, da pride 
do zastrupitve posade s pli
nom. 

V letu 1963 in 1964 smo 
zgradili nove čistilce, ki ima
jo dovolj veliko zmogljivost, 
tako da so rezultati čiščenja 
zelo dobri. Vendar je na te 
čistilce priključen le plavž 
št. 2. Plavž št. 1 še ni priklju
čen in gre ves plin skozi sta
re čistilce, ki so bili zgrajeni 
za manjšo proizvodnjo plavž
nega plina ter je čiščenje 
slabo. Neočiščen plin nam 
dela težave na cevovodih, k i 
so za te količine tudi pre
majhni. 

V svetu imajo na čistilcih 
vgrajene avtomatske zapore 
z gorilci, katerih funkcija je, 
da odvečni plin zažgejo, da 
postane za okolico neneva
ren. Pri nas pa v primeru 
večjega pritiska ali manjše 
porabe spuščamo na vrhu 
peči na svečah umazan plin, 
ki nosi s seboj koksov prah 
ter poškoduje zaporne ele
mente. Zaradi tega nam tudi 
zelo malo časa tesnijo. V ju
liju smo vgradili na glavni 
plinovod, ki povezuje nove 
čistilce s kavperji in kotlovno 
mehanski regulator, katerega 

.naloga je, da daje za naše 

agregate, to je v glavnem za 
kavperje, enakomerno količi
no plina. Regulator dobro 
deluje in je stanje plina v 
kavperjih precej enakomerno, 
kar nam pomaga pri dobrem 
delu kavperjev. Vsak padec 
proizvodnje plina pa sedaj 
občutijo potrošniki, k i so 
priključeni na cevovod za 
regulatorjem. Na novi plino
vod imamo priključene tudi 

stare čistilce, k i delajo z 
manjšim pritiskom in nam ta 
regulator še poveča pritisk 
v starih čistilcih in s tem 
povzroči, da nam na vodnih 
zaporah plin vrže ven in za-
plini delovni prostor aglo
meracije. 

S priključitvijo peči št. 1 
na nove čistilce bo problem 
plina rešen in bo plina za vse 
potrošnike dovolj. Za cevovod 
imamo že izdelano doku
mentacijo in bomo verjetno 
pri remontu priključili tudi 
peč št. 1. Prav tako bo treba 
na novih čistilcih vgraditi 
gorilce, s katerimi bi lahko 
v primeru, da potrošniki ne 
porabijo dovolj plina, odveč
ni plin zažgali. 

Stane Torkar 

Že nekaj let zelo uspešno deluje v okviru občinskega od-
bora LT na Jesenicah posebna komisija, ki je zadolžena 
za aktivno delo mladih fotoamaterjev, ki se šolajo in vzga-
jajo pod strokovnim vodstvom naših najboljših in priznanih 
mojstrov črnobele in barvne fotografije. Foto komisija pri 
občinskem odboru LT v naši občini pa poleg tega poživlja 
in usmerja tudi delo v številnih starejših foto klubih, ki 
združujejo vrsto priznanih mojstrov, ki z uspehom razstav-
ljajo svoja dela na domačih, mednarodnih in svetovnih 
razstavah 

Za fotografijo se v naši 
občini zanima in navdušuje 
vedno več ljubiteljev doku
mentarne i n umetniške foto
grafije. Mladi foto klub na 
Hrušioi se načr tno priprav
lja na letošnjo tradicionalno 
občinsko člansko razstavo, 
k i bo urejena na Hrušioi za 
praznik republike 29. no
vember. Prepričani smo, da 
bo mlademu foto klubu s 
Hrušice uspelo dobro pripra
viti vse potrebno za množič
no in kvalitetno foto raz
stavo. 

Mladi i n perspektivni kino-
foto krožek na novi šoli v 

"Mojstrana pa je tudi že za
čel z načrtnimi pripravami 
za drugoletno mladinsko raz
stavo v počastitev 20-letnice 
osvoboditve, na kateri bodo 
razstavljali 'svoje posnetke 
pionirji in mladinci iz vseh 
šolskih kino-foto krožkov v 
občini. Pionirska mladinska 
foto razstava bo v Mojstrani 
za praznik mladosti 1965. 

Vsi starejši in mlajši lju
bitelji umetniške i n doku
mentarne črnobele in barv
ne fotografije iz Kamnika, 
Domžal, Kranja, Tržiča, Škof
je Loke, Radovljice £n Jese-

". nic pa bodo uredili svojo 
• IX . gorenjsko foto razstavo 
' v Tržiču ob zaključku letoš
NJEGA in v začetku prihod
njega leta. Prepričanji smo, 
da tudi v tej hudi konkuren
ci naši mojstri ne bodo 

igrali podrejene vloge in se 
bodo s svojimi najnovejšimi 
in še neobjavljenimi motivi 
dela in naravnih lepot po
tegovali za najvišja prizna
nja in častne naslove moj
strov. Žuro 

V petek, 6. novembra je prišlo pred skladiščem cementa 
lia rudnem dvoru do manjše nesreče. Trčila sta tovornjak, 
last podjetja Ljubljana transport, PE Jesenice in lokomo-
tiva, k i je pripeljala kompozicijo rude. 
Ker je bila ob 6.10 zjutraj še tema, je premikač na čelnem 
vozu zagledal tovornjak šele na razdaljo okrog 50 metrov. 
Kljub temu, da je takoj opozoril z znakom, se je 900 ton 
težak vlak lahko ustavil šele za t r i vagone prepozno. Prvi 
vagon je zadel tovornjak v zadnji del, ga tiščal pred seboj, 
obrnil, porinil ob t ir in s stopnicami zadel v levo prvo luč 
in blatnik. Na vso srečo je škoda minimalna, pa tudi po-
škodovan ni b i l nihče. Lahko pa bi bile seveda posledice 
ninogo hujše in materialna škoda mnogo večja. 

I VOD.: 1. okrasna vodna 
ptica, 6. spisek, seznam, 11. 
aktivni udeleženec revoluci-

i je, 13. ime vohunke Hari, 
14. upravno središče Zahod-

i ne Nemčije, 15. znak za 
telur, 16. okrajšano moško 

| ime, 17. sinjska viteška igra, 
! 18. čar, privlačnost, 19. reka 
| na Angleškem, 20. veletok v 
i Afriki , 21. domača žival. 22. 
I del rudnika, 24. naklep, na-
I men, 26. rdeča poljska cve-
! tica, 28. mongolski poglavar, 
| 29. tveganje, nevarnost, 32. 
i bezanje, pobegndtev, 34. se-
1 stanek odbora, 35. oče, 37. 

sanje (množ.), 39. žensko 
ime, 40. konec življenja, 41. 
ime filmskega igralca Ferrer-

' ja, 42. 8. in 12. črka abecede, 
' 43 . znan ameriški komik 

(Bruca v Oxfordu), 44. zare
ze, praske, 45. ime in pri
imek ameriškega filmskega 
igralca (Savonara), 48. žlah
ten plin, 49. ime slovenske 
slikarke Kobilice. 

NAVP.: 1. politični vodi
telj stranke. 2. poiit:fi% sa
mouprava; 3. kača velikan-

ka, 4. pijača starih Slovanov, 
5. glavno mesto Irske, 6. 
podstrešno okno, 7. naelek-
tren delec atoma, 8. kratica 
za »Slovenski narod«, 9. 
kradljivka, 10. vrsta palme, 
11 zdravilna travniška rastli
na, 12. leseno obuvalo, 17. 
začetnici izumitelja dinami
ta, 18. nemški strokovnjak, 
k i je prvi izumil postopek za 
izdelovanje brezšivnih cevi, 
21. bivši avstrijski kancler 
(dr. Julius), 23. posoda za 
cvetje, 25. enaka soglasnika, 
27. oziralni zaimek, 29. dela
vec v strugami, 31. odpadki 
pri mletju žita, ki j ih upo
rabljajo za živinsko krmo, 
33. domovanje ptic (množ.), 
34. grška črka, 36. arabski 
žrebec, 38. kongoški politik, 
40. največji kopenski sesa
lec, 43. okrajšava za »okraj
ni ljudski odbor«, 44. egip 
čansko božanstvo, — daljša 
oblika, 46. začetnici sloven
skega komponista in zboro
vodja, 47. začetnioi italijan
skega filmskega igralca ( č r 
na orhideja). 
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